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Commission de l'Énergie, de 
l'Environnement et du Climat 

Commissie voor Energie, Leefmilieu 
en Klimaat 

 

du 

 

MARDI 12 MARS 2024 

 
Matin 

 
______ 

 

 

van 

 

DINSDAG 12 MAART 2024 

 
Voormiddag 

 
______ 

 
 
De openbare commissievergadering wordt geopend om 9.06 uur en voorgezeten door de heer Bert Wollants. 
La réunion publique de commission est ouverte à 9 h 06 et présidée par M. Bert Wollants. 
 
De teksten die in cursief zijn opgenomen in het Integraal Verslag werden niet uitgesproken en steunen 
uitsluitend op de tekst die de spreker heeft ingediend. 
Les textes figurant en italique dans le Compte rendu intégral n’ont pas été prononcés et sont la reproduction 
exacte des textes déposés par les auteurs. 
 

01 Vraag van Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De 'Ministerial Meeting’ van het 

IEA op 13 en 14 februari 2024 in Parijs" (55041552C) 

01 Question de Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La Conférence ministérielle de 

l'AIE les 13 et 14 février 2024 à Paris" (55041552C) 
 

01.01  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, ik zal kort zijn, want 

mijn stem is niet zo best.  
 
Kunt u verslag uitbrengen over uw deelname aan de bijeenkomst van 
het Internationaal Energieagentschap van midden februari? Wat waren 
de Belgische positiebepalingen? Kwam de mogelijkheid om de import 
van Russisch lng in Europa geleidelijk af te schaffen al dan niet aan 
bod? In hoeverre kwam de formele vraag van India om volwaardig lid 
te worden van het IEA ter sprake? India is sinds 2017 immers geasso-
cieerd lid en zal een enorme sprong maken qua energievraag. Wereld-
wijd is dat dan ook niet onbelangrijk. 
 

01.01  Kurt Ravyts (VB): La mi-

nistre peut-elle donner des préci-
sions sur sa participation à la réu-
nion de l'Agence internationale de 
l'énergie (AIE) qui s'est tenue à la 
mi-février? Quelles positions la 
Belgique a-t-elle défendues à cette 
occasion? Y a-t-on évoqué l'éven-
tuelle cessation de l'importation de 
GNL russe en Europe? La de-
mande formelle formulée par l'Inde 
en vue de devenir un membre à 
part entière de l'AIE a-t-elle été 
abordée lors de cette réunion? 
 

01.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Ravyts, ik wil u al-

lereerst graag bedanken om consequent vragen te stellen over de in-
ternationale vergaderingen waaraan ons land deelneemt. Dit soort te-
rugkoppeling daarover helpt het debat ook vooruit. 
 
Op 13 en 14 februari vond de tweejaarlijkse ministeriële meeting van 
het IEA plaats. De ministers van de landen die lid zijn van het IEA ver-
gaderen elke twee jaar en het voorzitterschap wisselt elk jaar. Dit jaar 
werd het voorzitterschap waargenomen door Frankrijk en Ierland.  
 
Het was ook een bijzondere vergadering die in het teken stond van het 
50-jarige bestaan van het IEA. Er was dan ook een kritische terug- en 
vooruitblik over de rol van de organisatie. Het IEA is immers een orga-
nisatie die geboren werd uit een crisis, namelijk de oliecrisis van de 
jaren 70. Het staat nu ook midden in de nieuwe energiecrisis. Ik kom 

01.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: La réunion ministérielle 
biennale de l'AIE a en effet eu lieu 
les 13 et 14 février. Cette année, la 
présidence est assurée par la 
France et l'Irlande. Le cinquan-
tième anniversaire de l'organisa-
tion était le thème principal de la ré-
union de cette année. Nous avons 
passé en revue l'historique de la 
création de l'AIE, celle-ci ayant 
coïncidé avec la crise pétrolière 
des années 70, mais nous avons 
également évoqué l'avenir étant 
donné que nous sommes confron-
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daarop straks terug, wanneer ik zal antwoorden op uw vraag over In-
dia. 
 
Het was een erg interactief evenement. Het IEA heeft volgens mij ook 
gespiekt hoe wij de North Sea Summit hebben opgevat door zeer in-
teractief te zijn in de panels en door werkelijk een government-industry 
dialogue op te zetten.  
 
Ik heb aan twee sessies deelgenomen. De eerste sessie betrof de 
energietransitie in Afrika, een zeer belangrijk topic van doctor Fatih Bi-
rol, dat erg gesteund wordt door het voorzitterschap en met name door 
Ierland. Afrika is rijk aan grondstoffen, zowel op het vlak van de exploi-
tatie van wind en zon voor de productie van waterstof voor de export 
naar andere werelddelen, als op het vlak van ruwe materialen en kri-
tieke mineralen. Toch heeft slechts 43 % van de Afrikanen toegang tot 
elektriciteit. De sessie ging over een inclusieve transitie, waarbij het 
potentieel aan hernieuwbare energie in de regio in eerste instantie 
wordt gebruikt om ervoor te zorgen dat de Afrikanen zelf toegang heb-
ben tot energie.  
 
In elke ministeriële meeting wordt een mandaat voor de komende twee 
jaar opgesteld. Een specifiek programma dat in dit mandaat werd op-
genomen is het Clean Cooking program met clean cooking technolo-
gies. In Afrika koken vrouwen nog zeer veel op een open houtvuur, wat 
een gezondheidsrisico inhoudt voor hen en hun gezinsleden. Het IEA 
zal de komende twee jaar erg inzetten op het toegankelijk maken van 
propere kooktechnologieën in Afrika. 
 
Het tweede panel heb ik zelf gemodereerd omwille van het voorzitter-
schap van de Raad van de EU dat België momenteel waarneemt en 
de centrale rol die het thema van dat panel daarin vervult. De titel was 
The future is electric: the role of grids as a key enabler of the clean 
energy transition. Dat panel was samengesteld uit leden van het IAE 
en uit de vertegenwoordigers van de industrie daar. Men besprak de 
risico's en de manieren om die te vermijden. 
 
Een van de conclusies was dat het debat over de netwerken en de 
gigantische noodzakelijke investeringen waarover we het in de vorige 
commissie al hebben gehad, niet enkel onder energieministers ge-
voerd mag worden. Ook de financiële kant van de zaak moet op het 
niveau van de ministers en van de multilaterale banken worden be-
sproken.  
 
De import van Russisch vloeibaar aardgas is niet aan bod gekomen 
tijdens de meeting. 
 
U hebt ook een vraag gesteld over India. In oktober 2023 heeft India 
aangegeven dat het volwaardig lid wil worden van het IEA. Op dit mo-
ment voldoet India niet aan de technische vereisten om lid te kunnen 
worden van het IEA. Die technische vereisten zijn onder andere de 
voorraadplicht en de informatiedeling. Bovendien wil India geen lid wor-
den van de OESO, wat een juridische voorwaarde is voor het IEA-lid-
maatschap. Een land wordt eerst lid van de OESO en van daaruit kan 
het lid worden van het IEA.  
 
Président: Christian Leysen. 
Voorzitter: Christian Leysen. 
 

tés à une nouvelle crise énergé-
tique. 
 
Il s'agissait d'un événement inte-
ractif, avec des panels permettant 
aux décideurs politiques de dialo-
guer avec des représentants de 
l'industrie. J'ai moi-même participé 
à deux sessions. 
 
La première concernait la transition 
énergétique en Afrique. L'Afrique 
regorge de matières premières, 
qu'il s'agisse d'énergie éolienne ou 
solaire pour la production d'hydro-
gène, ou de matériaux bruts et de 
minéraux critiques. Pourtant, seuls 
43 % des Africains ont accès à 
l'électricité. C'est la raison pour la-
quelle l'idée d'une transition inclu-
sive a été défendue, dans laquelle 
le potentiel des énergies renouve-
lables est utilisé en priorité pour ga-
rantir l'accès à l'énergie des Afri-
cains eux-mêmes. L'AIE a été spé-
cialement chargée de rendre les 
technologies de cuisson propres 
plus accessibles d'ici deux ans. En 
effet, à l'heure actuelle, les femmes 
africaines cuisinent encore souvent 
sur un simple feu de bois, ce qui 
comporte des risques pour leur 
santé et celle de leur famille. 
 
Le deuxième panel, que j'ai moi-
même présidé dans le cadre de la 
présidence belge du Conseil de 
l'UE, était consacré à l'importance 
des réseaux à haute tension dans 
la transition vers des énergies 
propres. Ce panel était, lui aussi, 
composé de membres de l'AIE et 
de représentants de l'industrie. 
 
L'une des conclusions de la Confé-
rence a été de dire que le débat sur 
les investissements nécessaires 
mais colossaux en la matière ne 
pouvait pas être mené entre les 
seuls ministres de l'Énergie. 
L'aspect financier doit également 
être examiné au niveau ministériel 
et à l'échelon des banques multila-
térales. 
 
Les importations de gaz naturel li-
quéfié russe n'ont pas été abor-
dées durant la réunion. 
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Daar staat tegenover dat in de huidige mondiale context India een van 
de grootste landen en een van de grootste democratieën is, en dus een 
motor kan en moet zijn voor de energietransitie. Als India niet mee is, 
kunnen we onze wereldwijde doelstellingen misschien niet halen. Ge-
zien het geopolitieke belang van India in de regio van de Pacific en het 
belang van dat land in de energietransitie, hebben bijna alle IEA-leden 
toch toegejuicht dat India lid wil worden. Er zullen constructieve ge-
sprekken worden opgestart naar aanleiding van hun vraag naar lid-
maatschap. De Governing Board van het IEA is gevraagd een mandaat 
uit te werken om het verdere verloop van de gesprekken te kaderen en 
hiertoe samen te werken met het secretariaat van het IEA. 
 
Mijnheer Ravyts, mijn en onze positie ten opzichte van de houding van 
India – dat zegt dat het geen lid wil worden van de OESO, maar wel 
van het IEA, en dat aangeeft nu niet aan bepaalde vereisten te willen 
voldoen, maar in de toekomst wel – is dat we moeten uitdiepen wat die 
like-mindedness betekent. Wat betekent like-mindedness op geopoli-
tiek vlak of op het vlak van de energietransitie? We moeten niet naar 
het puur formele aspect kijken, maar naar hoe dat wordt ingevuld en 
hoe dat op een andere manier wordt gekaderd. Het is een topic dat de 
komende jaren de nodige aandacht verdient en opvolging zal vergen. 
Dat topic zal cruciaal zijn voor de verdere positionering van het IEA in 
het managen van de hele energietransitie. 
 
 

 
En octobre 2023, l'Inde a indiqué 
vouloir devenir membre à part en-
tière de l'AIE mais actuellement, 
elle ne répond pas aux exigences 
techniques requises. En outre, elle 
ne souhaite pas devenir membre 
de l'OCDE, ce qui constitue pour-
tant une condition sine qua non 
pour pouvoir adhérer à l'AIE.  
 
L'Inde est l'une des plus grandes 
démocraties au monde et, à ce 
titre, elle pourrait pourtant jouer un 
rôle moteur dans la transition éner-
gétique. Nous ne pourrions proba-
blement pas atteindre nos objectifs 
mondiaux sans elle. C'est la raison 
pour laquelle pratiquement tous les 
États membres se sont réjouis de 
la demande d'adhésion de l'Inde et 
ont invité le conseil d'administra-
tion de l'Agence à élaborer un man-
dat pour la poursuite des pourpar-
lers d'adhésion. 
 
La position que nous avons adop-
tée a consisté à dire qu'il convient 
d'approfondir encore davantage 
les motivations précises de l'Inde. 
Ce pays est-il sur la même lon-
gueur d'onde que nous au niveau 
géopolitique ou sur le plan de la 
transition énergétique? Nous ne 
devons pas nous intéresser aux 
aspects purement formels, mais au 
contenu. En effet, le contenu sera 
crucial pour le futur rôle que l'AIE 
jouera dans la gestion de la transi-
tion énergétique.  
 

01.03  Kurt Ravyts (VB): Dank u wel voor uw uitgebreide antwoord. 

Er zijn twee belangrijke punten. Allereerst, de hernieuwbare energie-
toepassingen op het Afrikaanse continent waarvoor de Europese tech-
nologie heel belangrijk kan zijn. Het debat rond ontwikkelingssamen-
werking heeft daarin zijn plaats. Het tweede punt betreft India. Ik ben 
blij dat u het cruciale belang van de rol van India in de wereldwijde 
energietransitie inziet.  
 

01.03  Kurt Ravyts (VB): La tech-

nologie européenne peut aider le 
continent africain à développer des 
énergies renouvelables. Il s'agit 
également d'une forme de coopé-
ration au développement. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

02 Vraag van Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De Europese Energieraad van 

4 maart 2024" (55041553C) 

02 Question de Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le Conseil européen de l'Énergie 

du 4 mars 2024" (55041553C) 
 

02.01  Kurt Ravyts (VB): Mijnheer de voorzitter, in het kader van mijn 02.01  Kurt Ravyts (VB): Est-on 
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beperkt stemvermogen, zal ik mij beperken tot het stellen van de vra-
gen.  
 
Mevrouw de minister, werd er een politiek akkoord bereikt rond een 
nieuwe verlenging van de noodverordening (EU) 2022/1369? 
 
Kunt u verslag uitbrengen over de gedachtewisseling over flexibiliteit? 
Kwamen tijdens die gedachtewisseling rond flexibiliteit de resultaten 
van de studie van het Pentalateraal Energieforum aan bod? Die studie 
laat immers zien dat regionale integratie de totale flexibiliteitsbehoefte 
in de regio kan verminderen. 
 
Kunt u verslag uitbrengen over het verslag van de Europese Commis-
sie over de door de lidstaten geboekte vooruitgang met het oog op het 
behalen van de klimaat- en energiedoelstellingen die tegen 2030 be-
haald zouden moeten worden? 
 
Die drie thema's stonden volgens mijn info op de agenda van de Euro-
pese Energieraad die u hebt voorgezeten in Brussel.  
 

parvenu à un accord politique sur 
la prolongation du règlement d'ur-
gence (UE) 2022/1369, lors du 
Conseil de l'Énergie du 4 mars? 
 
La ministre peut-elle faire rapport 
de l'échange de vues sur la  
flexibilité? A-t-on évoqué à cet 
égard l'étude du Forum pentalaté-
ral de l'énergie, dont il ressort que 
l'intégration régionale peut réduire 
le besoin total de flexibilité au sein 
d'une région? 
 
La Commission européenne a-t-
elle commenté son rapport sur les 
progrès enregistrés par les États 
membres en vue d'atteindre les ob-
jectifs climatiques et énergétiques 
d'ici 2030? 
 

02.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Ravyts, dit was in-

derdaad de eerste formele raad. We organiseren er twee: een eerste 
op 4 maart – die dus nu achter de rug is – en een tweede op 30 mei. 
Ondertussen is er op 15 en 16 april ook nog een informele raad.  
 
In de ochtend van 4 maart was er een gedachtewisseling over bevoor-
radingszekerheid en de voorbereiding voor de winter van 2024-2025. 
Nadien volgde een lunch met de zonne-industriesector. In de namid-
dag ging het over flexibiliteit.  
 
In het debat over de bevoorradingszekerheid en de voorbereiding voor 
de winter van 2024-2025 ging het ook over de noodverordening met 
betrekking tot de vermindering van de gasvraag. De juridische diensten 
van de Commissie en de Raad waren tijdens de voorbereiding van de 
Raad al van mening dat de urgentie op zich juridisch gezien verdwenen 
is. De noodverordening is immers aangenomen op basis van arti-
kel 122 van het Verdrag betreffende de werking van de Europese Unie. 
De Raad kan dus enkel optreden op voorstel van de Commissie en 
zonder dat het Europees Parlement betrokken is. Die verordening werd 
al verlengd. Vanuit juridisch oogpunt waren er dus formeel gezien geen 
elementen meer aanwezig om ze een tweede keer te verlengen. Het is 
echter ook niet het moment om de inspanningen te versoepelen. De 
vermindering van 15 %, die trouwens in heel Europa gehaald wordt, is 
namelijk noodzakelijk om klaar te zijn voor de winter. De vermindering 
is nu zelfs groter, namelijk 18 %. 
 
Dat is de reden waarom de Commissie een aanbeveling heeft gedaan 
aan de Raad om die gecoördineerde maatregelen ter beperking van 
de vraag voort te zetten. Het is dus een niet-bindend instrument ge-
worden dat de lidstaten aanmoedigt om hun inspanningen voort te zet-
ten en hun vraag naar gas met 15 % te verminderen. Dat moet wel 
steeds gebeuren met inachtneming van de specifieke omstandighe-
den. Herinner u de eerste discussie die we over de verordening had-
den, waarin de specifieke situatie van België ook aan bod kwam. Er 
was toen veel invoer, en het was niet de bedoeling dat er tankers zou-
den worden weggestuurd om de 15 % te halen. 
 

02.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Le 4 mars, une première 
réunion formelle du Conseil de 
l'Énergie a eu lieu; une deuxième 
réunion suivra, le 30 mai. Les 15 et 
16 avril, une réunion informelle du 
Conseil est également prévue. 
 
Nous avons discuté de l'approvi-
sionnement énergétique et des 
préparatifs pour l'hiver 2024-2025. 
Le règlement d'urgence visant à ré-
duire la demande de gaz a déjà été 
prolongé, mais la Commission et le 
Conseil estiment que, du point de 
vue juridique, il n'est plus question 
d'urgence. C'est pourquoi il n'y a 
plus d'arguments formels pour pro-
longer le règlement une deuxième 
fois. Ce n'est toutefois pas le mo-
ment non plus de relâcher les ef-
forts, la baisse de la demande de 
15 % étant nécessaire pour passer 
l'hiver sans problèmes. Actuelle-
ment, la demande a d'ailleurs dimi-
nué de 18 %. 
 
La Commission a recommandé au 
Conseil de poursuivre les mesures 
coordonnées en vue de limiter la 
demande. Il s'agit dès lors d'un ins-
trument non contraignant visant à 
ne pas abandonner les efforts réa-
lisés, tout en tenant compte des 
conditions spécifiques de chaque 
pays. Il n'est pas prévu que la Bel-
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Die aanbeveling kon rekenen op een zeer ruime instemming, met uit-
zondering van Hongarije dat zich daartegen altijd verzet heeft. Er was 
zeer veel eensgezindheid rond de tafel dat met het oog op de bevoor-
radingszekerheid de vermindering van de vraag bijdraagt aan het ver-
mijden van prijsschokken.  
 
De discussie werd voortgezet tijdens de lunch. Een vermindering van 
het gasgebruik kan immers ook verkregen worden door elektriciteit in 
te zetten. In de zonnestrategie van de Europese Commissie wordt er 
bijvoorbeeld op gewezen dat er 9 bcm (billion cubic meter) residentieel 
gas bespaard kan worden door elektriciteit te gebruiken die door de 
zon wordt opgewekt. 
 
In de namiddag ging het over flexibiliteit. Als er minder gas, maar meer 
elektriciteit en meer hernieuwbare energiebronnen zijn, moeten we het 
ook hebben over wat de mate van flexibiliteit is. Dat debat is er geko-
men omdat ACER (het Agentschap voor de samenwerking tussen 
energieregulators) tijdens de vorige Raad aanwezig was tijdens de 
lunch met hun paper over flexibiliteit. Dat heeft ons ertoe gebracht om 
het als een beleidsdebat te programmeren om te luisteren bij de ver-
schillende landen hoe ze ertegenover staan en wat de best practices 
zijn. Het bleek dat dat ook in heel veel verschillende richtingen ging. 
Iedereen had in zijn eigen context al beleid ontwikkeld of was aan het 
nadenken over beleid. Dat debat staat dus eigenlijk nog in zijn kinder-
schoenen. We hebben een verplichting, die in de EMD (Electricity Mar-
ket Design) staat, een target voor flexibiliteit, en iedereen is aan het 
nadenken hoe die kan worden geïmplementeerd.  
 
Ik kon als voorzitster natuurlijk niet zelf het woord nemen, maar ons 
land staat wel al vrij ver, bijvoorbeeld omdat wij die 200-uurregeling in 
het CRM (capaciteitsremuneratiemechanisme) hebben staan. We heb-
ben ook al de DSM (Demand Side Management) en we trekken heel 
veel batterijprojecten aan. 
 
Er is dus ook afgesproken in de conclusie dat de volgende voorzitter, 
Hongarije, dat topic opnieuw op de agenda zal plaatsen om de voort-
gang te bespreken.  
 
De discussie van het Pentalateraal Energieforum is niet echt aan bod 
gekomen. We zullen die discussie wel voeren met de Pentalanden. Ik 
ben ook een grote voorstander geworden, nog meer dan ik vroeger al 
was, van regionale samenwerking binnen Europa. Door gelijkaardige 
regio's versterkt te laten samenwerken, zal ook de energiemarkt wor-
den geholpen. 
 
Wat de 2030-doelstellingen betreft, heeft de Europese Commissie een 
verslag uitgebracht over de vooruitgang op dat gebied. Ze deden dat 
op basis van de ontwerpen van de geactualiseerde nationale energie- 
en klimaatplannen. Uit dat verslag kwam het volgende naar voren. Er 
bestaat een ambitiekloof van maximaal 5,9 procentpunten ten opzichte 
van het energie-efficiëntiestreefcijfer van de Unie voor 2030. Er bestaat 
ook een ambitiekloof van maximaal 3,2 tot 3,9 procentpunten ten op-
zichte van het streefcijfer van de Unie voor 2030 voor hernieuwbare 
energie. De Commissie heeft de lidstaten ook opgeroepen om die in-
formatie samen met de landenspecifieke aanbevelingen mee te nemen 
bij de finalisering van de geactualiseerde nationale energie- en klimaat-
plannen tegen 30 juni. 
 

gique renvoie des gaziers afin d'at-
teindre cette baisse de 15 %. La re-
commandation de la Commission a 
bénéficié d'un large soutien, sauf 
de la part de la Hongrie, qui s'y est 
d'ailleurs toujours opposée. 
 
Durant le lunch, des discussions 
ont eu lieu avec le secteur de 
l'industrie solaire. Lors de ces  
discussions, il a notamment été 
souligné qu'il était également pos-
sible d'économiser un volume im-
portant de gaz naturel en produi-
sant davantage d'électricité solaire. 
 
Nous avons ensuite débattu de la 
flexibilité. Une augmentation des 
énergies renouvelables requiert en 
effet une plus grande flexibilité du 
réseau. Le débat nous a appris que 
les États membres abordent ce défi 
de différentes manières. La plupart 
d'entre eux ont déjà développé une 
politique en la matière au sein du 
contexte qui leur propre ou tout au 
moins y réfléchissent. En tout état 
de cause, nous serons contraints 
de réaliser les objectifs en matière 
de flexibilité dans le cadre de l'or-
ganisation du marché de l'électri-
cité. 
 
En tant que présidente du Conseil, 
je n'ai pas pu prendre la parole 
mais notre pays est déjà relative-
ment bien avancé dans ce do-
maine grâce notamment au sys-
tème des 200 heures que prévoit le 
mécanisme de rémunération de la 
capacité (CRM) et aux projets de 
batteries que nous avons attirés. 
 
Il a été convenu que le prochain 
président du Conseil, la Hongrie, 
réinscrira ce thème à l'ordre du 
jour. 
 
Nous poursuivrons la discussion 
de l'étude du Forum pentalatéral de 
l'énergie avec les États membres 
du forum. Ce point n'a pas été 
abordé au Conseil. Je suis tout à 
fait favorable à la coopération ré-
gionale au sein de l'Europe en vue 
de renforcer notre marché de 
l'énergie. 
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La Commission européenne a pu-
blié un rapport sur les progrès ac-
complis en vue de la réalisation 
des objectifs pour 2030. À cet effet, 
elle a examiné les projets de plans 
nationaux actualisés en matière 
d'énergie et de climat. Il en ressort 
qu'il existe au niveau des ambitions 
un décalage de maximum 
5,9 points de pourcentage par rap-
port à l'objectif en matière d'effica-
cité énergétique. Par rapport à l'ob-
jectif en matière d'énergies renou-
velables, le décalage au niveau 
des ambitions est de maximum 3,2 
à 3,9 points de pourcentage. La 
Commission appelle les États 
membres à intégrer ces informa-
tions, de même que les recomman-
dations spécifiques à chaque pays, 
dans les plans actualisés en ma-
tière d'énergie et de climat. 
 

02.03  Kurt Ravyts (VB): Over de landenspecifieke aanbevelingen 

heb ik straks nog een andere vraag.  
 
Bedankt voor uw toelichting rond het flexibiliteitsdebat. Ik erken natuur-
lijk dat we in België daarvoor al wat stappen genomen hebben. Dat is 
zeker ook voor de regionale samenwerking van zeer groot belang. 
 
Ik wil u ook bedanken voor uw toelichting rond de noodverordening 
rond de vermindering van de gasvraag. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

03 Vraag van Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De sociaaltariefpremie voor ge-

zinnen die zich verwarmen via een collectieve verwarmingsinstallatie" (55041554C) 

03 Question de Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La prime liée au tarif social pour 

les ménages raccordés à une installation de chauffage collective" (55041554C) 
 

03.01  Kurt Ravyts (VB): We hebben de voorbije weken en maanden 

regelmatig gesproken over de hervorming van het sociaal tarief. Er is 
echter ook de sociaaltariefpremie voor gezinnen die zich verwarmen 
via een collectieve verwarmingsinstallatie, die wat naar de achtergrond 
is verdwenen. U herinnert zich de begrotingsnotificaties inzake die so-
ciaaltariefpremie, waarover principiële beslissingen genomen zijn.  
 
Wat is de stand van zaken rond dit voorontwerp van wet? Kwam dat 
aan bod op het Overlegcomité van 28 februari 2024? Is er een advies 
van de Raad van State? Zo ja, wat zegt dat advies? Wordt er ingevolge 
de vraag van het Waalse Gewest op het niveau van de technische 
Market Design CONCERE een gesprek hierover georganiseerd, alvo-
rens dat opnieuw in ENOVER wordt besproken? Is dat ondertussen 
gebeurd en is er ook al een nieuw overleg geweest over die materie 
binnen ENOVER? 
 
Mevrouw de minister, dat zijn allemaal procedurele vragen, maar het 

03.01  Kurt Ravyts (VB): Quel est 

l'état d'avancement de l'avant-pro-
jet de loi sur la prime "tarif social" 
pour les ménages qui se chauffent 
à l'aide d'une installation de chauf-
fage collective? La Région wal-
lonne a demandé une nouvelle dis-
cussion technique avant le réexa-
men de cet avant-projet en Concer-
tation en matière d’énergie entre 
l'État fédéral et les régions (CON-
CERE). Cette discussion a-t-elle 
eu lieu? 
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is belangrijk te weten onder welke voorwaarden men recht heeft op de 
sociaaltariefpremie voor die collectieve verwarmingsinstallaties op 
aardgas of elektriciteit, die in werking zal treden op 1 juli 2024. 
 

03.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Ravyts, de sociaal-

tariefpremie is een voorstel van de CREG dat al lang meegaat. De pre-
mie beoogt mensen die zich verwarmen via een collectieve verwar-
mingsinstallatie, waardoor zij om juridisch-technische redenen niet in 
aanmerking komen voor het sociaal tarief. De CREG heeft sinds de 
energiecrisis in verschillende adviezen aangegeven dat die mensen 
recht zouden hebben op het sociaal tarief indien zij een individueel 
aansluitingspunt zouden hebben. De sociaaltariefpremie biedt een op-
lossing voor hen.  
 
We zijn daar al een hele tijd mee aan de slag en dat bleek technisch 
gezien wat moeilijker dan verwacht. Ondertussen ligt daar een wets-
ontwerp voor klaar. Op 8 februari 2024 werd daarvoor een EOCC, een 
elektronisch Overlegcomité, georganiseerd, zodat we op dezelfde dag 
een advies daarover konden vragen aan de Raad van State. Dat was 
slechts mogelijk indien we dit eerst op het Overlegcomité hadden be-
sproken. Na het overleg met de verschillende entiteiten was iedereen 
het erover eens dat Overlegcomité elektronisch te houden.  
 
Momenteel hebben we het advies van de Raad van State nog niet ont-
vangen. De termijn van 30 dagen om een advies af te leveren, verstrijkt 
vandaag. Dat is een termijn van orde en de Raad van State is enorm 
overbevraagd, waardoor het me onwaarschijnlijk lijkt dat dat advies er 
vandaag zal komen.  
 
Het wetsontwerp is belangrijk en we hebben er ook middelen voor uit-
getrokken in de begroting. Indien we dat niet rondkrijgen, zullen veel 
mensen die premie bijgevolg niet krijgen. In uw vraag zei u dat het 
Vlaamse Gewest vermoedt dat de federale overheid niet bevoegd is 
om de voorgestelde premie in te voeren. Voor al mijn initiatieven sug-
gereert het Vlaamse Gewest dat ik niet bevoegd zou zijn. Het is voor 
mij moeilijk te begrijpen waarom ik niet bevoegd zou zijn voor het ge-
ven van een premie, aangezien ik ook bevoegd ben voor het sociaal 
tarief. Het zou dus bijzonder frappant en onbegrijpelijk zijn dat die men-
sen, die recht hebben op het sociaal tarief, geen premie zouden krijgen 
door die bevoegdheidsspelletjes. 
 
Zodra we het advies van de Raad van State ontvangen hebben, zullen 
we dit delen binnen het Overlegcomité. We zullen dan bekijken hoever 
we daarmee geraken.  
 
Mijnheer Ravyts, het is mijn bedoeling en mijn firm commitment om met 
dat ontwerp naar de Kamer te komen voor de ontbinding van het Par-
lement, zodat de vrijgemaakte middelen in de begroting ook effectief 
naar de mensen zullen gaan. 
 

03.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Les personnes qui se 
chauffent au moyen d'une installa-
tion de chauffage collective ne peu-
vent prétendre au tarif social. La 
CREG a conseillé d'accorder tout 
de même ce droit aux personnes 
concernées en octroyant une prime 
liée au tarif social si elles disposent 
d'un point de raccordement indivi-
duel. D'un point de vue technique, 
cela s'est avéré plus difficile à 
mettre en œuvre que prévu. 
 
Entre-temps, un projet de loi a été 
élaboré. Le 8 février 2024, un Co-
mité de concertation virtuel a été 
organisé et l'avis du Conseil d'État 
a été demandé. Le délai pour 
rendre cet avis expire aujourd'hui, 
mais le Conseil d'État étant particu-
lièrement sollicité à l'heure ac-
tuelle, il n'a pas encore pu nous re-
mettre d'avis. Dès que nous aurons 
reçu l'avis, nous en discuterons au 
sein du Comité de concertation. 
 
Nous avons dégagé des moyens à 
cette fin dans le budget. Si nous 
n'aboutissons pas en raison de 
"luttes de compétences", de nom-
breuses personnes ne bénéficie-
ront pas de la prime. En tout état de 
cause, ma volonté est de sou-
mettre ce projet à la Chambre 
avant la dissolution du Parlement. 
 

03.03  Kurt Ravyts (VB): Ik stelde de vraag omdat mensen mij hier-

over aanspreken. Ik antwoord hun altijd dat men daaraan iets wil doen 
met dit voorontwerp van wet, maar dat er een discussie is over de be-
voegdheden, zoals dat natuurlijk gaat in dit land. Ik ben noch jurist, 
noch grondwetspecialist en daarom zal ik me daar ook niet over uit-
spreken. Het is voor mij wel belangrijk dat die mensen zullen worden 
geholpen en dat ze krijgen waar ze recht op hebben. 
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Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

04 Vraag van Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De sanctioneringsbepalingen 

voor elektriciteitsbedrijven en de CO2-emissiegrenswaarden" (55041556C) 

04 Question de Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les dispositions de sanctions pour 

les entreprises d’électricité et les limites d’émission de CO2" (55041556C) 
 

04.01  Kurt Ravyts (VB): We stellen niet vaak meer vragen over het 

CRM en de CO²-emissiegrenswaarden. Dat aspect geraakte een 
beetje ondergesneeuwd. In een bevraging waarschuwden bepaalde 
markspelers alvast dat een snelle vermindering van de specifieke CO²-
emissiedrempel een negatief effect op de bevoorradingszekerheid in 
België zal hebben, aangezien met de voorgestelde trajecten een be-
paald hoeveelheid GWh aan gascapaciteit van het CRM vanaf de  
periode 2028-2030 of 2032-2034 zal worden uitgesloten en het CRM 
daardoor zijn technologieneutraliteit zal verliezen. 
 
Op 1 december 2023 keurde de ministerraad een voorontwerp van wet 
inzake sanctioneringsbepalingen voor elektriciteitsbedrijven in het ka-
der van het CRM goed. Kunt u meer toelichting geven bij het vooront-
werp? Uw administratie, de AD Energie, zou een aanbesteding uit-
schrijven om het meest efficiënte traject voor de verlaging van de CO²-
drempels vast te stellen en daarbij rekening houden met de antwoor-
den op de raadpleging die al van 2022 dateert, dus van al bijna twee 
jaar geleden.  
 
Welk traject dat het best aan de verwachtingen van de belanghebben-
den beantwoordt, terwijl ermee ook de doelstelling van koolstofneutra-
liteit tegen 2050 kan worden bereikt, werd uiteindelijk vastgesteld in de 
uitgeschreven openbare aanbesteding? 
 
Wat was overigens de reactie van de gewesten ter zake, aangezien 
daarover inderdaad ook overleg met hen noodzakelijk bleek? 
 

04.01  Kurt Ravyts (VB): Le 

1er décembre 2023, le Conseil des 
ministres a approuvé un avant-pro-
jet de loi relatif à des sanctions 
pouvant être imposées à des entre-
prises d'électricité dans le cadre du 
mécanisme de rémunération de 
capacité (CRM).  
 
La ministre peut-elle donner des 
détails sur cet avant-projet? Com-
ment le marché public est-il décrit? 
Comment les régions ont-elles ré-
agi durant la concertation à ce su-
jet? 
 

04.02 Minister Tinne Van der Straeten: Het wetsontwerp beoogt de 

wijziging van het capaciteitsremuneratiemechanisme om de CO²-emis-
siegrenswaarden bij te sturen en zo de netto-emissies in 2050 terug te 
brengen naar nul of zelfs onder nul. Zo kunnen we CO2-reductietrajec-
ten uitstippelen over de looptijd van het CRM. Dat is eigenlijk een ver-
betering ten opzichte van de huidige CO2-plannen in het CRM. Ik heb 
altijd gezegd dat het CRM een stuurwiel is voor de bevoorradingsze-
kerheid enerzijds en voor de energietransitie anderzijds. Het CRM 
moet dus als instrument niet-fossiele capaciteit weghalen en meestu-
ren naar minder emissies. Dat is het kader van dat ontwerp. 
 
De wijzigingen betreffen de aanwijzing van de Algemene Directie Ener-
gie als de nationale autoriteit bevoegd voor de CO2-emissiedrempels. 
Daarnaast wordt ook een machtiging aan de Koning ingevoerd voor de 
opstelling van een koninklijk besluit dat de CO2-emissiedrempels, de 
bepalingen met betrekking tot de energietransitie en de nadere regels 
voor de controle en het opleggen van sancties bij niet-naleving vast-
legt. Alle wijzigingen die we aan het CRM doorvoeren, worden voorbe-
reid in het opvolgingscomité CRM en de marktspelers worden daarover 
in openbare raadplegingen of tijdens de door Elia georganiseerde Ade-
quacy Working Groups bevraagd. 
 
Op zich gebeurt er niets nieuws. De mogelijkheid om een traject vast 

04.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: En modifiant le CRM, le 
projet de loi tend à adapter les li-
mites d'émission de CO2. Nous 
voulons ramener les émissions 
nettes à zéro, voire aboutir à des 
émissions négatives à l'horizon 
2050. Le CRM doit constituer un 
instrument visant à réduire les 
émissions par le biais de la capa-
cité non fossile. 
 
La Direction générale de l'Énergie 
sera l'autorité nationale compé-
tente en matière de limites d'émis-
sion de CO2. Le Roi sera habilité à 
élaborer un arrêté royal, notam-
ment en ce qui concerne les règles 
de contrôle et les sanctions en cas 
de non-respect. Le comité de suivi 
du CRM prépare toutes les modifi-
cations à apporter au CRM. 
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te leggen voor de emissiedrempels, stond al in de functioneringsregels. 
Het wetsontwerp moet vooral het rechtskader versterken door ener-
zijds de essentiële bepalingen te verankeren in de elektriciteitswet door 
te voorzien in een machtiging aan de Koning om ze te specificeren en 
anderzijds door te verduidelijken dat de door de Koning vastgestelde 
waarden van toepassing blijven tijdens de hele CRM-procedure. Dat 
wil zeggen dat wanneer de capaciteitshouder deelneemt aan een vei-
ling, hij een vergoeding ontvangt en zijn rechten en plichten overdraagt 
op de secundaire markt. Dat is voor mij belangrijk. De functionerings-
regels vormen een heel lijvig document en het CRM is als dusdanig al 
zeer technisch. Daarom moeten we er steeds over blijven waken dat 
het kader heel duidelijk in de wet omschreven is. Dan vermijden we 
ook dat soft law die dan in ingewikkelde reglementen vervat zit, ingang 
vindt. 
 
Tot slot geeft het wetsontwerp de ambtenaren van de FOD Economie 
ook controle- en sanctiebevoegdheden. 
 
Na de openbare raadpleging van 2022 werden de emissiereductietra-
jecten bestudeerd door het consultancybureau Compass Lexecon. Die 
studie werd in december 2022 opgeleverd en het resultaat werd gepu-
bliceerd op de website van de FOD Economie. Uit de studie bleek dat 
een plateautraject te verkiezen valt boven een lineair traject en dat de 
emissiereductie geleidelijk moet verlopen om de dispatch te vrijwaren. 
Een plateautraject moet u zich voorstellen als een rijstveld en daarbij 
gaat men per plateau naar omhoog. Dat komt helemaal tot uiting in 
traject 5, dat een oplossing biedt voor de verschillende problemen om 
zich aan te passen aan elk toekomstig plateau. Dat vindt u dus allemaal 
op de website van de FOD. 
 
De marktspelers hebben in hun reactie op de raadpleging zelf aange-
geven dat een snellere overgang tegen 2030 mogelijk is. Het eerste 
plateau loopt van 2022 tot 2032. Dat betekent dat met overgangsmo-
gelijkheden vanaf 2030 de marktspelers kunnen wennen aan strengere 
drempelwaarden vanaf 2032. De verlaging van de emissiedrempel is 
wel degelijk technologieneutraal. Voor een marktspeler blijft het moge-
lijk om zijn infrastructuur of brandstofmix aan te passen aan de ver-
wachte emissiedrempels, ongeacht de gebruikte technologie. 
 
De Europese Commissie heeft in september 2023 de wijzigingen aan 
het ontwerp goedgekeurd. Bijgevolg werd op de daaropvolgende vei-
ling het eerste plateau van de drempelwaarde al toegepast. Het wets-
ontwerp werd op 15 december 2023 via ENOVER aan de gewestelijke 
overheden voorgesteld. Op 14 februari 2024 werd er een interfederale 
IKW georganiseerd en op 28 februari werd het ontwerp goedgekeurd 
op het Overlegcomité. Het ontwerp is nu overgezonden aan de Raad 
van State. De gewesten hebben geen opmerkingen meer geformu-
leerd. We wachten nu dus op het advies van de Raad van State om 
het ontwerp alsnog in het Parlement vóór de ontbinding van het Parle-
ment te kunnen indienen. Het is evenwel niet zeker of het nog zal luk-
ken, ook gezien de frequente bevraging van de Raad van State. 
 

En soi, il n'y a pas de nouveautés. 
La possibilité de fixer un trajet pour 
les droits d'émissions figurait déjà 
dans les règles de fonctionnement. 
Le projet de loi vise essentielle-
ment à renforcer le cadre juridique. 
Le projet confère des compétences 
de contrôle et de sanction aux 
fonctionnaires du SPF Économie. 
 
Il ressort d'une étude publiée en 
décembre 2022 qu'une trajectoire 
en plateaux est préférable à une 
trajectoire linéaire et que la réduc-
tion des émissions doit être pro-
gressive pour préserver le dis-
patch. 
 
Les acteurs du marché ont évoqué 
la possibilité d'une transition accé-
lérée d'ici 2030. Le premier plateau 
court de 2022 à 2032. Les possibi-
lités de transition à partir de 2030 
permettront aux acteurs du marché 
de se familiariser avec des seuils 
plus stricts à partir de 2032. 
L'abaissement du seuil d'émission 
est technologiquement neutre. 
 
En septembre 2023, la Commis-
sion européenne a approuvé les 
modifications apportées au projet. 
Au cours de l'enchère suivante, le 
premier plateau du seuil a déjà été 
appliqué. Le 28 février 2024, le 
projet a été approuvé en Comité de 
concertation. Les régions n'ont pas 
formulé d'observations à cet égard. 
Nous attendons à présent l'avis du 
Conseil d'État. Il n'est toutefois pas 
certain que nous puissions encore 
déposer le projet avant la dissolu-
tion parlementaire. 
 

04.03  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, ik wist al dat de resul-

taten van de opgeleverde studie op de webstek staan. Het CRM is su-
pertechnisch, zoals u zelf ook zei, maar ik wilde graag uw uitleg eens 
horen over het plateaumodel, dat vooral in traject 5 vorm krijgt en dat 
bij de recentste veiling al werd toegepast. 
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In populistische uitspraken, waaraan onze samenleving onderhevig is, 
wordt met haast geen woord gerept over de CO2-emissies in het kader 
van het CRM. Er zou nochtans eens mogen worden gezegd dat er in 
het CRM ook nog regels zijn over CO2-emissiegrenswaarden.  
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

05 Vraag van Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De uitrol van het Europese 

actieplan voor windenergie" (55041646C) 

05 Question de Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La mise en œuvre du plan d'action 

de l'UE en matière d'énergie éolienne" (55041646C) 
 

05.01  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, in oktober 2023 pakte 

de Europese Commissie uit met een Europees actieplan voor wind-
energie. Dat beoogt onder meer een snellere vergunningverlening, wat 
heel belangrijk is, en een uitbreiding van de netten. 
 
Kunt u mij een stand van zaken geven over het aspect snellere  
vergunningverlening – Accele-RES – en de vervroegde omzetting en 
uitvoering van de herziene richtlijn hernieuwbare energie, alsook een 
stand van zaken over de tijdelijke noodregeling die van kracht is? Kunt 
u mij wat toelichting geven bij de eerste Offshore Network Develop-
ment Plans (ONDP) die het European Network of Transmission Sys-
tem Operators for Electricity (ENTSO-E) op 23 januari publiceerde als 
onderdeel van het proces rond het Ten-Year Network Development 
Plan? Wat is het belang van de publicatie van de eerste ONDP's door 
ENTSO-E en wat is het belang ervan voor de Belgische context? 
 

05.01  Kurt Ravyts (VB): En oc-

tobre 2023, la Commission euro-
péenne a lancé un plan d'action 
pour l'énergie éolienne en vue d'un 
octroi plus rapide des autorisations 
et d'une extension des réseaux. 
 
Où en est la mise en œuvre de la 
directive révisée sur les énergies 
renouvelables, la procédure 
d'autorisation accélérée et le règle-
ment temporaire d'urgence? La mi-
nistre peut-elle fournir des explica-
tions sur les premiers plans de dé-
veloppement du réseau offshore 
(ONDP) que le Réseau européen 
des gestionnaires de réseau de 
transport d'électricité (ENTSO-E) a 
publiés le 23 janvier 2024? 
 

05.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Ravyts, de Europese 

Commissie heeft in haar aanbeveling nr. 2022/3219 een traject ge-
schetst om vergunningen voor projecten op het vlak van hernieuwbare 
energie versneld toe te kennen. Ondertussen heeft de Commissie ook 
al enkele monitoringrondes uitgevoerd. De resultaten daarvan werden 
voorgesteld aan de experts van verschillende lidstaten.  
 
Er zijn verschillende best practices en positieve ervaringen. Zo laat bij-
voorbeeld Duitsland niet na om op elke vergadering te wijzen op het 
feit dat versnelde vergunningen effectief zorgen voor een veel snellere 
uitrol van hernieuwbare energie. Zij waren daarvoor immers heel sterk 
vragende partij. Dat was een van de zaken die voor hen noodzakelijk 
waren om te kunnen instemmen met de plafonnering van de gasprij-
zen. 
 
Dat is een positief voorbeeld, maar er werden ook een aantal hordes 
geïdentificeerd door verschillende lidstaten. Er wordt inderdaad geke-
ken naar de specifieke toepasbaarheid in België. Uiteraard is dat niet 
een uitsluitend federale bevoegdheid. Integendeel, veel vergunningen 
worden uitgereikt door de gewesten. Het federale niveau heeft na ad-
vies van de Raad van State wel de wet gewijzigd en een specifieke 
kamer opgericht voor projecten van openbaar belang die te maken 
hebben met hernieuwbare energie en met de netwerken die daarmee 
gepaard gaan, zodat die projecten in de beroepsprocedure versneld 
kunnen worden afgehandeld. We hadden dat al gedaan nog voor het 

05.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Dans sa recommanda-
tion 2022/3219, la Commission eu-
ropéenne décrit une trajectoire à 
suivre pour accélérer l'octroi de 
permis pour les énergies renouve-
lables. La Commission a déjà ef-
fectué plusieurs tours de vérifica-
tion. De bonnes pratiques et des 
expériences sont échangées. À 
chaque réunion, l'Allemagne sou-
ligne que l'accélération de l'octroi 
des permis permet réellement un 
déploiement plus rapide des éner-
gies renouvelables. D'autres États 
membres font toutefois état de dif-
ficultés. En Belgique, l'applicabilité 
du processus dépend des diffé-
rents niveaux de pouvoir. Les per-
mis sont délivrés par les régions. À 
la suite d'un avis du Conseil d'État 
– et avant même que la Commis-
sion européenne propose son plan 
– le niveau fédéral avait créé une 
chambre de recours spécifique 
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plan van de Commissie werd voorgesteld. 
 
Wat de ONDP's betreft, heeft ENTSO-E haar netontwikkelingsplannen 
voor wind op zee voorgesteld. Dat is op verschillende vlakken van 
groot belang voor België. Ten eerste is het energie-eiland dat we aan 
het bouwen zijn, een hybride infrastructuur die het mogelijk maakt om 
te connecteren met andere landen, zoals Denemarken en het Verenigd 
Koninkrijk. Er is ook nog een plaats vrij voor een ander land, bijvoor-
beeld Noorwegen of Nederland. Dankzij die hybride infrastructuur zijn 
we klaar om te koppelen aan andere parken en hybride infrastructuren 
in andere zeeën.  
 
Ten tweede is dat in de eerste plaats een heel goede zaak voor onze 
huishoudens en onze industrie. Dat betekent immers dat wij meer elek-
triciteit die in de Noordzee wordt opgewekt, naar onze gezinnen en 
onze bedrijven kunnen brengen. Ik zie aan de bestaande interesse 
voor de Prinses Elisabeth-zone dat de bedrijven vandaag heel sterk 
vragende partij zijn daarvoor. 
 
De verschillende plannen die België heeft, zijn ook opgenomen in het 
ONDP, dus zowel het Tritonproject met Denemarken als het  
Nautilusproject met het Verenigd Koninkrijk. Beide projecten zijn ook 
opgenomen in ons federaal ontwikkelingsplan. Het gepubliceerde 
ONDP schuift wel een aantal belangrijke punten naar voren die we zul-
len opnemen in het kader van het Belgisch voorzitterschap, maar die 
ook binnen ENSEK zullen worden opgenomen. Uit het ONDP blijkt dat 
slechts 1 op 7 gigawatt wordt aangesloten door middel van een hybri-
deproject. Hoewel hybrideprojecten door netbeheerders en met de 
steun van ministers vaak naar voren worden geschoven, zijn er nog 
niet zo veel hybrideprojecten. Nochtans blijf ik ervan overtuigd dat hy-
brideprojecten noodzakelijk zijn voor de efficiëntie. 
 
Natuurlijk staat België vandaag al heel ver. We hebben bijna ons po-
tentieel op de Noordzee uitgeput. We moeten dus connecteren met 
gebieden buiten onze eigen territoriale wateren, terwijl heel veel an-
dere landen rond de verschillende zeeën, dus niet alleen de Noordzee, 
nog veel potentieel hebben om radiaal te kunnen aansluiten. Het ont-
wikkelen van een mesh grid is dus een grote uitdaging. 
 
Ten derde komt uit het ONDP ook naar voren dat de plannen de ambi-
tie niet helemaal volgen. Er zal dus veel financieringsbehoefte zijn. Er 
zal dus ook moeten worden nagedacht over de manier waarop de fi-
nanciering zal plaatsvinden. Dat was ook een onderwerp tijdens onze 
vorige commissies en het is ook iets wat we zullen opnemen tijdens 
onze informele Europese Raad, waarin we zullen bekijken, onder an-
dere met de Europese Investeringsbank, op welke manier netwerken 
kunnen worden gefinancierd zonder automatisch te moeten terugval-
len op de tarieven. De netbeheerders hebben nu aangegeven dat zij 
hun werk hebben gedaan en dat het nu aan de anderen is. Zij merken 
ook op dat het nu aan de Europese Commissie is om met nieuwe me-
thodologieën te komen, om kosten en voordelen met elkaar te kunnen 
delen. 
 
Ik was aanwezig bij de voorstelling van het ONDP bij de ENTSO-E. Ik 
heb gezegd dat de uitdaging zo groot is dat het geen zin heeft om de 
hete aardappel altijd maar door te schuiven en dat dialoog nodig is. Ik 
heb dat daarna ook herhaald op de governing board van ACER. De 
regulatoren, de netbeheerders en ministers moeten samen nadenken 

pour les projets d'énergie renouve-
lable, afin que les procédures de 
recours puissent être traitées plus 
rapidement. 
 
Les plans de développement du ré-
seau ENTSO-E pour l'éolien en 
mer revêtent une grande impor-
tance pour notre pays. L'île énergé-
tique que nous construisons est 
une infrastructure hybride permet-
tant une connexion avec les infras-
tructures d'autres pays. Outre le 
Danemark et le Royaume-Uni, il 
est encore possible d'y ajouter un 
troisième pays tel que la Norvège 
ou les Pays-Bas. L'augmentation 
de notre capacité d'énergie en mer 
est positive pour nos ménages et 
notre industrie. Vu l'intérêt que sus-
cite la zone Princesse Elisabeth, 
les entreprises sont de toute évi-
dence demandeuses. 
 
Les projets belges – Triton avec le 
Danemark et Nautilus avec le 
Royaume-Uni – ont été intégrés 
dans l'ONDP et dans le plan fédé-
ral de développement. 
 
Dans le cadre de la présidence 
belge, nous nous concentrons sur 
certains points importants de 
l'ONDP. Ainsi, il s'avère que seul 
1 GW sur 7 est connecté par le bais 
d'un projet hybride. Le nombre de 
projets hybrides est encore assez 
limité, alors qu'ils sont essentiels 
pour l'efficacité. La Belgique a déjà 
réalisé des progrès importants 
dans ce domaine. Toutefois, notre 
potentiel en mer du Nord est prati-
quement épuisé. Nous devons 
donc nous connecter avec des 
zones situées en dehors de nos 
eaux territoriales. Le développe-
ment de mesh grids autour des 
eaux territoriales des pays, tant en 
mer du Nord que dans d'autres 
eaux, constitue un défi majeur. 
 
L'ONDP montre clairement que les 
plans ne sont pas tout à fait à 
même de suivre le niveau des am-
bitions. Nous sommes confrontés à 
un besoin de financement impor-
tant. Au cours de notre conseil in-
formel, nous examinerons, avec la 
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over de manier waarop ze die ambities zullen realiseren, uiteraard elk 
vanuit de eigen rol, mijnheer Ravyts. Er zal wel een collectieve intelli-
gentie nodig zijn om het ONDP op een zo kort mogelijke tijd te kunnen 
realiseren. 
 

Banque européenne d’investisse-
ment, la manière de financer des 
réseaux sans automatiquement 
agir sur les tarifs. Les gestionnaires 
de réseau indiquent qu'ils ont ac-
compli leur part du travail et qu'il 
appartient à présent à d'autres de 
poursuivre ces efforts. Par ailleurs, 
la Commission européenne doit 
présenter de nouvelles méthodolo-
gies visant à permettre une mutua-
lisation des coûts et des avan-
tages. 
 
Lors de la présentation de l'ONDP 
à ENTSO-E, j'ai affirmé que les be-
soins étaient considérables et que 
nous devions lancer un dialogue. 
Je l'ai répété au governing board 
de l'ACER. Les régulateurs, ges-
tionnaires de réseau et ministres 
doivent réfléchir ensemble à la ma-
nière dont ils réguleront ces ambi-
tions. 
 

05.03  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, ik ben blij dat mijn 

vraag zo ad rem was. De netbeheerders hebben hun huiswerk klaar. 
Het is zaak om nu niet volledig terug te vallen op de tarieven. Daar kom 
ik ook op terug in mijn volgende vraag. Er is ook de kwestie van de 
financiering met de Europese Investeringsbank. De volgende maan-
den moeten er dus door het beleid, ieder vanuit zijn eigen rol, nog be-
langrijke beslissingen worden genomen. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

06 Vraag van Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De maximale 'strike price' voor 

de tender rond de Prinses Elisabethzone" (55041718C) 

06 Question de Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le prix d'exercice maximum pour 

l'appel d'offres relatif à la zone Princesse Elisabeth" (55041718C) 
 

06.01  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, eind november 2023 

gaf u in de commissie aan dat u een aanbesteding zou uitschrijven 
voor een onderzoek naar de maximale strike price voor de tender met 
betrekking tot de Prinses Elisabethzone en dat u daarom op dat mo-
ment liever nog geen cijfer verstrekte. Heel belangrijk in dat verband is 
de actualisering van de LCOE (levelized cost of electricity). 
 
Er was ook het verslag van het Rekenhof dat in de commissie jammer 
genoeg niet op heel veel belangstelling kon rekenen, waarin het heel 
belangrijke item van het ramingsmodel van de productiekosten van off-
shore energie, de LCOE dus, aan bod kwam. Ook de kwestie van de 
transmissiecapaciteit – hiermee maak ik de koppeling met uw vorig 
antwoord – tussen het MOG2 en de kust inzake het bepalen van de 
strike price kwam daarin aan bod. Dat heeft er eigenlijk ook voor een 
stuk mee te maken, gelet op het hybride karakter en wat de Europese 
wetgeving ter zake zegt over de beschikbaarheid. 
 

06.01  Kurt Ravyts (VB): Fin no-

vembre 2023, la ministre a an-
noncé qu'elle lancerait une adjudi-
cation pour une étude sur le prix 
d'exercice maximum pour l'appel 
d'offres relatif à la zone Princesse 
Elisabeth. 
 
Où en est ce dossier? L'actualisa-
tion du coût de la production 
d'énergie, la capacité de transmis-
sion entre le parc éolien et la côte, 
le rôle de la CREG et les indexa-
tions seront-ils également abordés 
dans cette étude? 
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Ook de rol van de CREG moet volgens het Rekenhof zeer sterk blijven 
en misschien nog groter worden bij het vastleggen van de cap voor de 
strike price. Daarnaast is er natuurlijk nog de kwestie van de indexaties 
die natuurlijk ook een impact heeft. 
 
Wat is de stand van zaken rond de studie en in welke zin komen alle 
elementen – ik heb er een aantal geselecteerd, de rest hebt u in de 
schriftelijke neerslag van mijn vraag gelezen – in de studie aan bod? 
 

06.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Ravyts, de studie 

met betrekking tot de strike price, uitgevoerd door 3E, is inderdaad af-
gerond. Deze zal gepubliceerd worden, maar bevat nog een aantal ver-
trouwelijke elementen. 3E heeft voor deze studie zeer uitgebreid de 
sector moeten bevragen en die vertrouwelijke elementen moeten er 
nog uitgehaald worden. Het gaat dan om marktgevoelige informatie. 
 
Dat neemt niet weg dat ik uiteraard wel kan antwoorden op uw vragen. 
 
De eerste fase, zoals steeds was gepland, betreft een update van de 
LCOE. De LCOE waarmee we tot nog toe werkten, was niet verfijnd 
genoeg, onder andere wat de aansluitingsinfrastructuur betreft. In de 
aanvankelijke LCOE zat die er nog in en die moest eruit gehaald wor-
den. Uiteraard is de marktcontext heel erg gewijzigd. De LCOE ligt dus 
hoger dan twee jaar geleden, wat te wijten is aan inflatie in het  
algemeen en meer specifiek aan de uitzonderlijke stijging van materi-
aalkosten. We zien vergelijkbare kostenstijgingen bij alle vormen van 
elektriciteitsproductie. Het lag dus in de lijn der verwachtingen dat dit 
ook bij wind op zee het geval zou zijn. 
  
Die studie werd uitgevoerd in het kader van de specifieke kenmerken 
van de Prinses Elisabethzone (PEZ) en van de marktsituatie. Het ten-
dermechanisme zoals het werd opgemaakt, was het vertrekpunt voor 
de studie. Er werd dus rekening gehouden met de minimumcriteria 
voor de toelating voor de tender, bijvoorbeeld met de criteria voor de 
toewijzing van de winnaar en met de voorziene timing en bouwtijd. 
 
Het was onze politieke voorkeur om te werken met een maximum en 
om dat maximum in te schrijven in het koninklijk besluit betreffende de 
tender. Heel wat landen rondom ons doen dat ook. Alhoewel het niet 
helemaal vergelijkbaar is, werken we ook in het kader van het CRM 
met een maximum voor de meerjarige en eenjarige contracten. 
 
Het koninklijk besluit betreffende de tender zal een maximale strike 
price hebben van 95 euro per MWh. Dit wil zeggen dat er geen hoger 
bod wordt toegelaten.  
 
Wil dat zeggen dat we een strike price verwachten van 95 euro per 
MWh? Nee, integendeel. Uit de studie is gebleken dat er best wat con-
currentie zal zijn. We zien dat aan de vragen van mensen die interesse 
hebben in de PEZ, maar ook aan de mate waarin de turbinefabrikanten 
zich aligneren op de timing van de PEZ. Het is de concurrentie die de 
uiteindelijke strike price zal bepalen. De concurrentie zal ervoor zorgen 
dat die prijs naar beneden geduwd wordt. 
 
Ter vergelijking: in het CRM hadden we 75 euro per kW ingeschreven 
als plafond. Op de eerste veiling draaiden de prijzen rond 49 euro. 
Waarom? Door de competitie. Competitie is het meest bepalende as-
pect dat de hoogte van de strike price zal bepalen. We zien dat ook in 

06.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: L'étude relative au prix 
d'exercice est terminée et sera pu-
bliée une fois que tous les élé-
ments confidentiels en auront été 
retranchés.  
 
Le premier volet de l'étude est con-
sacré à l'actualisation du coût de 
l'énergie éolienne en mer, égale-
ment appelé levelized cost of elec-
tricity (LCOE) ou coût actualisé de 
l'électricité. Dans ce coût, il fallait 
encore tenir compte des coûts de 
l'infrastructure de raccordement. 
Le LCOE est actuellement plus 
élevé qu'il y a deux ans, en raison 
de l'inflation et de la hausse excep-
tionnelle du prix des matériaux. 
 
L'étude a été réalisée dans le cadre 
des caractéristiques spécifiques de 
la zone Princesse Elisabeth. Le fait 
de recourir à un prix maximum 
dans l'appel d'offres relevait d'un 
choix politique. L'arrêté royal relatif 
à l'appel d'offres comportera un 
prix d'exercice maximum de 95 eu-
ros par MWh. L'étude a toutefois 
démontré qu'il y aura une concur-
rence relativement importante, de 
nature à influencer les prix à la 
baisse. 
 
Le Conseil des ministres a décidé 
d'indexer le prix d'exercice maxi-
mum. Cette mesure sera surtout 
pertinente pour les deuxième et 
troisième lots dans quelques an-
nées. 
 
De nombreuses observations de la 
Cour des comptes ont été prises en 
compte dans l'appel d'offres pour la 
zone Princesse Elisabeth. 
 
La mise en œuvre de la procédure 
d'adjudication et l'évaluation ulté-
rieure des paiements nécessitent 
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het buitenland, bijvoorbeeld in Ierland, waar de maximumprijs was 
vastgelegd op 150 euro per MWh, maar waar het gemiddelde bod on-
geveer 86 euro per MWh bedroeg. 
 
Tot slot heeft de ministerraad inderdaad beslist tot de indexatie van de 
maximale strike price. Dat zal vooral relevant zijn voor het tweede en 
het derde lot, waarvoor de veiling enkele jaren later georganiseerd zal 
worden. De strike price zal geïndexeerd worden zes maanden voor het 
sluiten van de biedingen. Ik lees op de facebookaccount van de staats-
secretaris van Begroting dat men verwacht dat de rente zal dalen. 1 % 
rente maakt 5 euro verschil voor de strike price. Als de marktcontext 
dus wijzigt in de ene of de andere richting, moet de strike price mee 
evolueren. 
 
Ik wil nog twee meer fundamentele opmerkingen maken. 
 
Ten eerste, mijnheer Ravyts, is de studie van het Rekenhof inderdaad 
belangrijk. Een flink aantal elementen dat daarin voorkomt, heeft te 
maken met de eerste zone. Die zaken hebben we al meegenomen in 
de tender die we willen organiseren inzake de Prinses Elizabethzone. 
 
Ten tweede, de uitvoering van de tender, maar ook de evaluatie ach-
teraf van de betalingen voor het two-sided contract for difference, vergt 
natuurlijk een continue opvolging. Straks zullen we de wetsontwerpen 
ter zake bespreken. Het eerste ontwerp gaat over de bekrachtiging van 
de koninklijke besluiten, maar het tweede gaat over de oprichting van 
Be-Watt, een autonome dienst, met boekhoudkundige autonomie, die 
voor het CFD de tegenpartij wordt. Die dienst zal de betalingen behe-
ren en wordt eigenlijk een tegenpartij van het CFD. Voor de CREG zal 
een rol weggelegd zijn om risico's en voordelen betreffende de CFD's 
en PPA's (Power Purchase Agreements) mee te managen, waardoor 
de vermarkting van elektriciteit in het ondersteuningsmechanisme 
meer structureel en strategisch wordt opgevolgd. Zodoende kunnen 
we dat mee sturen vanuit de overheid. 
 
Het rapport van het Rekenhof kan ter zake zeker nog voor inspiratie 
dienen. 
 

un suivi permanent. Tout à l'heure, 
nous pourrons discuter des projets 
de loi y afférents. Le premier projet 
concerne la confirmation des arrê-
tés royaux. Le deuxième concerne 
la création de Be-Watt, un service 
autonome chargé du suivi des con-
trats et de la gestion des paie-
ments. La CREG cogérera les 
risques et les avantages des con-
trats d'achat d'électricité (Power 
Purchase Agreements, PPA) et 
des contrats sur la différence (Con-
tracts for Difference, CfD), ce qui 
permettra d'assurer un suivi struc-
turel et stratégique de la commer-
cialisation de l'électricité. 
 

06.03  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, op de publicatie van 

die studie is het dus nog even wachten. In die studie zullen we zien 
hoe rekening gehouden wordt met de discussie over het aspect densi-
teit, de transmissiecapaciteit tussen de kust en het MOG 2 energie-
eiland en dergelijke. Ik dank u voor het meedelen van die cap van 
95 euro. Ik ben uiteraard hoopvol dat concurrentie zal zorgen voor la-
gere biedingen. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

07 Vraag van Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De aanbevelingen van de Euro-

pese Commissie over het Belgische NEKP" (55041722C) 

07 Question de Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les recommandations de la Com-

mission européenne concernant le PNEC belge" (55041722C) 
 

07.01  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, de vraag is in hoofd-

zaak voor mevrouw Khattabi, maar u kan vanuit uw bevoegdheden ook 
een reactie geven op de verschillende kritieken en aanbevelingen van 
de Europese Commissie op het ontwerp van Belgisch NEKP (Nationaal 

07.01  Kurt Ravyts (VB): Le 24 fé-

vrier 2024, la Commission euro-
péenne a publié plusieurs critiques 
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Energie- en Klimaatplan). De Europese Commissie heeft die aanbeve-
lingen op 24 februari gepubliceerd. De Belgische regering moet tegen 
30 juni aanstaande een definitief plan indienen. 
 
U hebt de verschillende percentages kunnen lezen en weet dus waar 
er een tandje zou moeten worden bijgestoken om bij te dragen aan het 
bereiken van de doelstellingen. Heel belangrijk is dat de Europese 
Commissie zegt, ondanks de bedrijvigheid van mevrouw Khattabi 
daaromtrent, dat er inzake energiearmoede een diepgaande analyse 
van de sociale impact ontbreekt en dat het plan momenteel niet in de-
tail treedt over de middelen die zullen worden vrijgemaakt om een 
rechtvaardige transitie te ondersteunen. Dat is niet zo onbelangrijk.  
 

ainsi que des recommandations re-
latives à notre Plan national Éner-
gie-Climat (PNEC). Le gouverne-
ment belge doit déposer un plan 
définitif pour le 30 juin 2024. Quelle 
est la réponse de la ministre vis-à-
vis des remarques de la Commis-
sion? 
 

07.02 Minister Tinne Van der Straeten: De Europese Commissie 

heeft inderdaad haar aanbevelingen over ons geactualiseerd Nationaal 
Energie- en Klimaatplan bezorgd. Zowel de federale als de geweste-
lijke ministers, bevoegd voor zowel klimaat als energie, zijn verant-
woordelijk voor de opmaak van het plan. 
 
De vertegenwoordigers van de verschillende ministers en administra-
ties zetelen in een stuurgroep, die onder de gezamenlijke bevoegdheid 
van ENOVER en de Nationale Klimaatcommissie werd opgezet. In die 
setting zal de analyse van de aanbevelingen moeten gebeuren, 
waarna aanbevelingen voor de aanpassing van het NEKP aan het po-
litieke niveau zullen worden voorgelegd. 
 
Specifiek voor het federale niveau werd een taskforce voor de federale 
maatregelen opgezet met vertegenwoordigers van alle betrokken  
federale administraties. Zij maken parallel een gelijkaardige oefening 
voor de aanbevelingen die van toepassing zijn op de federale bevoegd-
heid. 
 
Ons geactualiseerd plan moet voor 30 juni bij de Europese Commissie 
worden ingediend. Dat moet ook eerst nog op het Overlegcomité pas-
seren, maar kwam nog niet aan bod in het Overlegcomité op 28 febru-
ari. 
 
Met betrekking tot het dichten van de kloof in de sectoren die niet vallen 
onder het systeem van de emissiehandel, herinner ik eraan dat die 
kloof er kwam omdat een gewest, met name het Vlaams Gewest, het 
emissiereductiepercentage niet in overeenstemming met de Europese 
verplichtingen wist te brengen en zich beperkt tot een emissiereductie 
in de niet-ETS-sectoren van 40 % tegen 2030. Dat is de reden van de 
kloof. 
 
Met betrekking tot het aandeel hernieuwbare energie in het finaal ener-
gieverbruik draagt de federale overheid in de eerste plaats bij via de 
ontwikkeling van wind op zee. U weet dat we de geïnstalleerde capa-
citeit verdrievoudigen tussen nu en 2030 als gevolg van het beleid van 
deze regering. Het eiland vormt daarin een belangrijk aandeel. 
 
Daarnaast dragen we ook bij aan de gewestelijke productiecijfers in-
zake hernieuwbare energie via de ontwikkeling van import- en trans-
portinfrastructuur voor waterstof, de verlaagde btw op sloop en herop-
bouw, de hervorming van de investeringsaftrek en de productnorme-
ring van het aandeel hernieuwbare brandstof in de transportsector. Dat 
mogen we niet vergeten. De oefening die we doen met betrekking tot 
de technische barrières in de luchtvaart, bijvoorbeeld bij Defensie, kan 

07.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Les ministres tant fédé-
raux que régionaux sont respon-
sables de l'élaboration de ce 
PNEC. Les représentants des mi-
nistres et des administrations res-
pectifs siègent au sein d'un groupe 
de pilotage, qui va à présent analy-
ser les recommandations euro-
péennes. Pour les mesures fédé-
rales, un groupe de travail a été mis 
en place. Le plan actualisé doit à 
présent être soumis à la Commis-
sion européenne avant le 
30 juin 2024. Auparavant, il devra 
encore être débattu au sein du Co-
mité de concertation. 
 
Les secteurs qui ne ressortissent 
pas au système d'échange de quo-
tas d'émissions présentent un 
écart parce que la Région fla-
mande n'est pas parvenue à ali-
gner le taux de réduction des émis-
sions sur les obligations euro-
péennes. 
 
S'agissant de la part d'énergies re-
nouvelables dans la consommation 
finale d'énergie, le pouvoir fédéral 
apporte sa principale contribution 
en développant l'éolien en mer. 
D'ici 2030, nous triplerons la capa-
cité installée. Nous contribuons 
également aux chiffres de produc-
tion régionaux en matière d'éner-
gies renouvelables, notamment en 
développant les infrastructures 
d'importation et de transport d'hy-
drogène. L'exercice sur les obs-
tacles techniques dans la naviga-
tion aérienne, par exemple au sein 
de la Défense, peut permettre de 
développer encore davantage de 
puissance dans des zones qui, à 
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ervoor zorgen dat nog meer gigawatt kan worden ontwikkeld op terrei-
nen die vandaag niet voor onshore wind ter beschikking zijn. 
 
We bekijken dus of en hoe aanpassingen van die maatregelen kunnen 
helpen in het opkrikken van de gewestelijke bijdrage, maar uiteraard 
komt het de gewesten zelf toe om een aanzienlijke inspanning te doen 
om de uitrol van hernieuwbare energie waar nodig te versnellen. 
 
Inzake energie-efficiëntie werden de maatregelen die de federale over-
heid neemt en die nog niet vervat zijn in de gewestelijke energiecijfers 
afzonderlijk aangemeld. Enkele van de zaken die we doen, worden al 
geteld. We nemen enkel mee wat nog niet geteld is. Het gros van die 
bevoegdheden bevindt zich bij de gewesten, waardoor de maatregelen 
om bijkomende energiebesparingen te realiseren tegen 2030 ook in de 
eerste plaats van de gewesten dienen te komen. 
 
In de context van REPowerEU, een plan opgesteld naar aanleiding van 
de invasie van Oekraïne door Rusland, werd een doelstelling naar vo-
ren geschoven om de import van fossiele brandstoffen in de EU, meer 
bepaald Russische fossiele brandstoffen, uit te faseren tegen 2027. 
Naast een diversificatie van de invoer dient wat mij betreft in de eerste 
plaats gefocust te worden op een vermindering van de vraag via een 
versnelling van de elektrificatie. De zonnestrategie van de Europese 
Unie is 9 bcm minder gas. Uiteraard ligt de focus ook op de uitrol van 
windenergie. 
 
Ik ben het met u eens dat een rechtvaardige transitie en de energiear-
moede nog meer bijzondere aandacht vergen dan vandaag. Het prin-
cipe leave no one behind moet nog meer doorgerekend worden. We 
hebben daarin op zich als land een goed trackrecord doordat we tijdens 
de crisis gewerkt hebben met de steunpakketten en ook de doelgroep 
van het sociaal tarief uitgebreid hebben. We werken ook met een set 
van energiearmoede-indicatoren, waarvoor een koninklijk besluit is op-
gesteld, dat voor advies aan de Raad van State wordt bezorgd, om een 
betere monitoring te kunnen doen, want meten is weten. De Koning 
Boudewijnstichting zal de publicatie van haar eigen rapporten beëindi-
gen en tegen dan willen we de eigen rapportering over die indicatoren 
klaar hebben. 
 
Een dergelijke screening is noodzakelijk om te weten waar de proble-
men zitten waar beleid tegenover moet staan. Hetzelfde geldt voor de 
energienorm, waarbij ook wordt gekeken naar de koopkracht van ge-
zinnen. Bij de goedkeuring van het geactualiseerde Nationaal Energie- 
en Klimaatplan door het Overlegcomité op 22 november werd ook be-
slist, met name op aandringen van mevrouw Khattabi en mezelf, dat 
de inkomsten van het nieuwe ETS voor gebouwen en transport priori-
tair moeten worden gebruikt voor de ondersteuning van de meest 
kwetsbare gezinnen en kmo’s in de klimaattransitie, ongeacht de in-
terne Belgische verdeling. 
 
Voor verdere toelichting over een eerlijke en rechtvaardige transitie 
verwijs ik naar de bevoegde minister. Zeker wat de aspecten van ener-
gie betreft, zijn we daar heel erg mee bezig. Kijk bijvoorbeeld naar de 
premie sociaal tarief van enkele vragen geleden, die ook daarvan een 
voorbeeld is, door het sociaal tarief uit te breiden naar warmte, door 
het sociaal tarief ook van toepassing te maken voor mensen die geen 
fossiel gas maar warmte van andere oorsprong gebruiken. Zo worden 
die mensen ook geholpen. Anders hadden zij gewoon geen recht op 

l'heure actuelle, ne sont pas dispo-
nibles pour l'éolien terrestre. 
 
Les régions elles-mêmes doivent 
faire un effort significatif pour accé-
lérer le déploiement des énergies 
renouvelables là où c'est néces-
saire. 
 
En ce qui concerne l'efficacité 
énergétique, les mesures que 
prennent les autorités fédérales et 
qui ne sont pas encore intégrées 
dans les chiffres régionaux de 
l'énergie ont été notifiées séparé-
ment. Là aussi, les efforts à faire 
d'ici 2030 reposent avant tout sur 
les régions.  
 
Dans le cadre du REPowerEU, 
l'objectif de supprimer progressive-
ment les importations de combus-
tibles fossiles russes dans l'UE d'ici 
2027 a été mis en avant. Il convient 
de se focaliser sur la diversification 
des importations, mais aussi et sur-
tout sur la réduction de la demande 
par le biais de l'accélération de 
l'électrification. 
 
Le principe selon lequel personne 
ne doit être oublié du système doit 
encore faire l'objet d'un examen 
plus approfondi. Sur ce plan, notre 
pays a déjà largement fait ses 
preuves. Un arrêté royal compre-
nant un ensemble d'indicateurs de 
précarité énergétique sera soumis 
à l'examen du Conseil d'État. 
 
Lors de la réunion du Comité de 
concertation du 22 novembre 
2022, il a également été décidé 
que les recettes du nouveau sys-
tème européen d'échange de quo-
tas d'émission pour les bâtiments 
et le transport devaient être priori-
tairement utilisées pour soutenir la 
transition climatique des PME et 
des ménages les plus vulnérables, 
indépendamment de la répartition 
interne belge. 
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het sociaal tarief. Als ze achter een collectieve warmte-installatie zitten, 
zouden zij die premie ook moeten krijgen. Op die manier werken we in 
ons eigen beleid aan een eerlijke transitie, bijvoorbeeld in het kader 
van de Prinses Elisabethzone. Er komt niet enkel een PPS voor indu-
strie, maar ook voor burgers. Zo wordt dat aspect telkens op dezelfde 
manier meegenomen. 
 

07.03  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, bedankt voor uw uit-

gebreide antwoord. We concluderen de afhankelijkheid in het com-
plexe België van de resultaten die de gewesten boeken, of een bepaald 
gewest in het bijzonder. Dat is gewoon de realiteit, ik zal daar verder 
geen commentaar op geven. 
 
De Europese Commissie wees op het aspect de energie-armoede en 
de nood aan een analyse van de sociale impact. Ik heb hiernaar ver-
wezen en heb hiermee enkel aangegeven wat in de Europese aanbe-
velingen staat. Het is natuurlijk uw rol om nog eens de sociale verwe-
zenlijkingen in het energiebeleid van de voorbije maanden en jaren te-
gen het licht te houden.  
 

07.03  Kurt Ravyts (VB): La mi-

nistre devrait réexaminer les réali-
sations sociales de la politique 
énergétique de ces derniers mois 
et de ces dernières années pour 
répondre aux recommandations 
formulées par l'Europe. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

08 Questions jointes de 

- Malik Ben Achour à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le transit de gaz russe à Zeebrugge" 
(55041739C) 
- Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L'importation et le transbordement de GNL russe 
dans le port de Zeebrugge" (55041766C) 
- Samuel Cogolati à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le GNL russe" (55041849C) 

08 Samengevoegde vragen van 

- Malik Ben Achour aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De doorvoer van Russisch gas via 
Zeebrugge" (55041739C) 
- Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De aanvoer en overslag van Russisch lng in 
de haven van Zeebrugge" (55041766C) 
- Samuel Cogolati aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Russisch lng" (55041849C) 
 

08.01  Malik Ben Achour (PS): Madame la ministre, depuis le début 

de la guerre en Ukraine, 10 000 civils ukrainiens sont morts, 20 000 
ont été blessés et l'année 2024 s'annonce cruciale pour l'Ukraine. Or, 
pour le moment, les nouvelles ne sont pas particulièrement bonnes 
avec – par exemple – la perte récente de la ville d'Avdiïvka. Dans le 
même temps, le port de Zeebrugge continue de servir de plaque tour-
nante pour le gaz liquéfié russe. Rien qu'entre janvier et septembre 
2023, ce sont 5,73 milliards de m3 de GNL russe qui ont été traités. Qui 
plus est, ce gaz est – pour la très grande majorité – réexporté en de-
hors de l'Europe, preuve que ce n'est pas pour assurer la sécurité d'ap-
provisionnement des pays européens que ce gaz transite par Zee-
brugge.  
 
Vous avez déclaré être contre la présence de gaz russe à Zeebrugge 
et il est regrettable qu'aucune mesure d'ampleur n'ait été prise pour 
lutter contre cette situation qui finance indirectement l'effort de guerre 
russe. Depuis le 30 novembre, l'Agence nationale ukrainienne pour la 
prévention de la corruption classe d'ailleurs Fluxys, le gestionnaire de 
réseau gazier belge à l'origine du contrat signé avec la société russe 
Yamal LNG, sur la liste des sponsors internationaux de la guerre en 
Ukraine.  
 

08.01  Malik Ben Achour (PS): 

Terwijl de oorlog in Oekraïne een 
verontrustende wending neemt, 
blijft de haven van Zeebrugge als 
draaischijf voor Russisch gas fun-
geren. Tussen januari en septem-
ber 2023 werd er 5,73 miljard m3 
Russisch lng verwerkt en doorge-
voerd, vooral naar bestemmingen 
buiten Europa.  
 
U hebt zich uitgesproken tegen de 
overslag van Russisch gas in Zee-
brugge, maar er werd geen enkele 
maatregel genomen. Sinds 30 no-
vember staat Fluxys op de lijst van 
'sponsors' van de oorlog in Oekra-
ine die door het Oekraïense natio-
naal agentschap voor de preventie 
van corruptie opgesteld werd.  
 
Wat is het Belgische standpunt ten 
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Mes questions sont les suivantes: quel est votre retour sur la situation 
actuelle ainsi que la position adoptée par la Belgique vis-à-vis du transit 
de GNL russe à Zeebrugge?  
 
Notre pays est-il prêt à s'y opposer? Dans la négative, qu'est-ce qui 
l'en empêcherait? Si oui, la Belgique, au travers de sa présidence de 
l'Union européenne, peut-elle plaider pour intégrer le transit du gaz 
russe dans son paquet de sanctions de l'Union?  
 
Des alternatives pour assurer l'approvisionnement en gaz sont-elles 
étudiées?  
 
En décembre, le Parlement et le Conseil européens ont trouvé un ac-
cord sur un projet de réforme du marché du gaz, lequel faciliterait la 
résiliation des contrats avec des acteurs russes par des pays importa-
teurs; contrats a priori du type de celui qui engage Fluxys. Pourrions-
nous obtenir de plus amples informations sur cet accord? Quelles pers-
pectives offre-t-il à notre pays pour se défaire du gaz russe?  
 
Enfin, la conclusion d'accords multilatéraux avec des pays tels la 
France et l'Espagne qui interdiraient le transit de gaz russe est-elle une 
piste envisageable? Si les partenaires refusaient un tel accord, la Bel-
gique serait-elle prête à interdire ce transit de manière unilatérale, à 
l'instar des décisions prises par le Royaume-Uni et les Pays-Bas? 
 

aanzien van de doorvoer van Rus-
sisch lng in Zeebrugge? Zal België, 
dat momenteel EU-voorzitter is, er-
voor pleiten om de doorvoer van 
Russisch gas op te nemen in het 
sanctiepakket? Buigt men zich 
over alternatieven voor de gasbe-
voorrading?  
 
In december hebben het Europees 
Parlement en de Europese Raad 
een akkoord bereikt over een her-
vorming van de gasmarkt, zodat de 
contracten met Russische markt-
spelers gemakkelijker opgezegd 
kunnen worden. Welke perspectie-
ven biedt dat akkoord om van Rus-
sisch gas af te stappen? 
 
Kan er, tot slot, overwogen worden 
om akkoorden te sluiten met lan-
den als Frankrijk en Spanje, ten-
einde de doorvoer van Russisch 
gas te verbieden? Als de partners 
dat zouden weigeren, zou België 
dan een eenzijdig verbod op die 
doorvoer instellen, naar het voor-
beeld van het Verenigd Koninkrijk 
en Nederland? 
 

08.02  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, de EU heeft begin de-

cember 2023 een voorlopig akkoord bereikt waardoor lidstaten de 
gasimport vanuit Rusland tijdelijk met de mogelijkheid om de maatregel 
te verlengen, droog zouden kunnen leggen, met dien verstande dat de 
gasmarkt in de EU niet mag worden verstoord en de bevoorradingsze-
kerheid niet ondermijnd. Op de achtergrond speelt wel een belangrijk 
gascontract tussen gasnetbeheerder Fluxys en een Russische produ-
cent, zoals collega Ben Achour al vermeldde. 
 
U nam de voorbije maanden wel een principiële, maar in de feiten voor-
zichtige positie in. Enkele weken geleden liet u naar aanleiding van de 
nieuwe cijfers weten dat u de mogelijkheden ter zake zou onder-
zoeken. Kunt u aan de commissie toelichten welke stappen u sinds 
begin december 2023 ter zake nog hebt ondernomen en hoe ver het 
staat met de lopende besprekingen op Europees vlak? 
 

08.02  Kurt Ravyts (VB): Début 

décembre 2023, l'Union euro-
péenne est parvenue à un accord 
permettant d'interrompre les  
importations de gaz en provenance 
de Russie, pour autant que la sé-
curité d'approvisionnement ne s'en 
trouve pas compromise. Au cours 
des derniers mois, la ministre a 
adopté une position prudente à cet 
égard. Voici quelques semaines, 
elle a annoncé son intention d'étu-
dier les possibilités.  
 
Quelles mesures ont été prises de-
puis lors? Où en sont les discus-
sions à l'échelon européen? 
 

08.03  Samuel Cogolati (Ecolo-Groen): Madame la ministre, après 2 

ans de guerre en Ukraine, quelle est la quantité totale (en mètres 
cubes) et le montant total (en euros) de gaz russe en général, et de 
GNL russe en particulier, importé en Belgique? Quelle est l’évolution, 
en chiffres, de ces importations entre l’avant-guerre et maintenant? 
Quels sont les chiffres pour l’année 2023, et les prévisions pour 2024? 
 
Quelle est la part globale de GNL russe transitant via le terminal de 
Zeebrugge, sur la totalité du GNL russe exporté vers l’étranger? Quel 
pourcentage des importations totales de GNL de la Belgique avant et 

08.03  Samuel Cogolati (Ecolo-

Groen): Wat is de totale hoeveel-
heid Russisch gas die na twee jaar 
oorlog in Oekraïne nog ingevoerd 
wordt in ons land? Hoe is die invoer 
sinds de uitbraak van de oorlog ge-
evolueerd? Wat zijn de cijfers voor 
2023 en de vooruitzichten voor 
2024? Welk percentage van de to-
tale hoeveelheid lng die Rusland 
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depuis 2022 provient spécifiquement de Russie et comment cette part 
a-t-elle fluctué au fil du temps? 
 
Parmi le GNL russe transitant par le terminal gazier de Zeebrugge, 
quelle proportion reste en Belgique, est réexporté ailleurs dans l’Union 
européenne, est réexporté ailleurs dans le monde? Qui sont, par ordre 
croissant, les bénéficiaires principaux de ces réexportations? 
 
Connait-on l’impact environnemental précis de l’entreprise russe ex-
portatrice Yamal LNG sur l’océan Arctique, notamment à travers 
l'usage de ses 16 méthaniers brise-glaces? Si oui, quel est-il? 
 
Afin d’être en cohérence avec le plan REPowerEU de la Commission 
européenne, quel est l’agenda et la feuille de route établie par la Bel-
gique, et par l’Union européenne, afin d’interdire à terme toute impor-
tation de gaz russe (GNL inclus) sur le territoire belge et européen? 
 
Qu’en est-il du contrat sur 20 ans signé en 2015 entre le gestionnaire 
du terminal gazier de Zeebrugge Fluxys et l’entreprise russe Yamal 
LNG? Pourriez-vous détailler les investissements et les initiatives pré-
vues ou en cours visant à diversifier les sources d'approvisionnement 
en GNL de la Belgique, en réduisant sa dépendance à l'égard des im-
portations russes? 
 

uitvoert, passeert via Zeebrugge? 
Welk percentage van de totale in-
voer van lng in ons land was van 
Russische oorsprong vóór 2022 en 
sinds dat jaar? 
 
Welk percentage van het Russi-
sche lng dat via Zeebrugge pas-
seert blijft in België en welk percen-
tage wordt opnieuw uitgevoerd? 
Welke milieu-impact ondervindt de 
Noordelijke IJszee van Yamal LNG 
en met name van zijn 16 ijsbrekers-
methaantankers? 
 
Welk stappenplan hebben België 
en de EU uitgewerkt om, in over-
eenstemming met REPowerEU, 
alle invoer van Russisch gas, met 
inbegrip van lng, in ons land en 
heel Europa te verbieden? 
 
Hoe zit het met het contract van 
2015 tussen Fluxys en Yamal 
LNG? Welke investeringen worden 
er gedaan om onze bevoorradings-
bronnen voor lng te diversifiëren, 
zodat we minder afhankelijk wor-
den van Rusland? 
 

08.04  Tinne Van der Straeten, ministre: Merci, monsieur le président. 

Je voudrais commencer par souhaiter un bon anniversaire à Samuel 
Cogolati. (Rires)  
 
Concernant vos questions, ma réponse est composée de différentes 
parties. Je commencerai par des chiffres, pour enchaîner sur ce qui est 
envisageable, inenvisageable et quel est le way forward. Ma réponse 
sera donc assez longue, mais vous en avez la structure.  
 
En 2022, Zeebrugge a vu transiter 77,6 térawattheures (TWh) de GNL 
en provenance de Russie. De ces 77,6 TWh, 47,6 TWh ont été trans-
bordés dans d'autres cargos GNL à destination d'autres marchés et 
22,7 TWh ont été regazifiés et exportés par gazoduc vers d'autres pays 
européens. Le reste du GNL en provenance de Russie – à savoir 7,4 
TWh – a été consommé en Belgique. Environ 5,6 % de la consomma-
tion belge en 2022 a été couverte par du gaz en provenance de Russie 
importé par gazoduc – 1,2 % – ou sous forme de GNL – 4,4 %. 
 
En 2021 – avant l'invasion de l'Ukraine par la Russie –, le gaz en pro-
venance de Russie couvrait environ 8,5 % de la consommation belge. 
L'essentiel du gaz en provenance de Russie consommé en Belgique 
était alors importé par gazoduc et représentait 13,85 TWh, soit 6,3 % 
de la consommation belge. Les volume de GNL transbordés étaient 
sensiblement similaires alors que les volumes de GNL regazifié et ré-
exporté étaient plus faibles. Pour 2023, je ne dispose pas encore de 
chiffres précis, sauf en ce qui concerne les exportations. En 2023, l'Al-
lemagne et les Pays-Bas ont respectivement importé 199 TWh et 84 
TWh de gaz naturel en provenance de Belgique pour un total de 

08.04 Minister Tinne Van der 

Straeten: In 2022 werd er 77,6 
terawattuur (TWh) lng uit Rusland 
doorgevoerd via Zeebrugge: 
47,6 TWh werd overgeslagen naar 
andere vrachtschepen, 22,7 TWh 
werd opnieuw in gas omgezet en 
7,4 TWh werd in België verbruikt. 
Het gas uit Rusland maakt onge-
veer 5,6 % van het Belgische ver-
bruik uit: 4,4 % in de vorm van lng 
en 1,2 % werd ingevoerd via gas-
leidingen. In 2021, vóór de inval in 
Oekraïne, kwam 8,5 % van het in 
België verbruikte gas uit Rusland: 
6,3 % werd ingevoerd via gaslei-
dingen. De volumes overgeslagen 
lng waren gelijkaardig, maar de vo-
lumes die opnieuw in gas omgezet 
werden en geëxporteerd werden, 
waren kleiner. Voor 2023 beschik 
ik nog niet over precieze cijfers, be-
halve voor de uitvoer. Duitsland en 
Nederland hebben respectievelijk 
199 en 84 TWh aardgas uit België 
ingevoerd. Het is eenvoudig om de 
binnenlandse gasmarkt te evalue-
ren, maar moeilijker om de impact 
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283 TWh. 
 
S'il est facile de prendre en compte le marché du gaz à l'intérieur d'un 
pays il est aussi important – quoique plus difficile – d'envisager l'impact 
de cette décision sur l'approvisionnement des autres pays ou de 
l'Union en général. Il est donc aujourd'hui encore difficile de faire des 
prévisions pour 2024, car cela dépend fortement de ce qui se passe 
sur les marchés de nos pays voisins. 
 
En ce qui concerne le transbordement à Zeebrugge, tous les accords 
contractuels sont entièrement remplis jusqu'en 2039. 
 
Les terminaux de Zeebrugge sont limités à une capacité de 6,6 mil-
liards de m3/an et le terminal dispose actuellement d'une capacité de 
stockage de GNL de 566 000 m3 répartis sur cinq réservoirs. La cons-
truction du cinquième réservoir, d'une capacité de 180 000 m3, est liée 
au contrat que Fluxys a signé avec Yamal LNG en 2015. Ce contrat, 
que Fluxys a conclu avec Yamal LNG pour le transport de GNL, aurait 
une valeur d'environ 1 milliard d'euros et une durée de vingt ans et 
n'expirerait donc pas avant 2035. Cela veut donc dire que ce contrat a 
été conclu en 2015 et approuvé par le régulateur après l'occupation de 
la Crimée. Le contrat avec Yamal prévoyait le transport d'environ 7,6 
milliards de m3 de GNL russe vers le terminal de Zeebrugge en 2023. 
Le seul autre acteur russe était Novatek, avec 0,61 milliards de m3.  
 
En ce qui concerne l'essentiel, nous sommes d'accord, nous ne vou-
lons pas soutenir l'économie de guerre de la Russie. Maintenant, que 
faire? Pouvons-nous agir de manière unilatérale? C’est-à-dire qu'en 
tant que pays, nous romprions le contrat et en suspendrions l'exécution 
par la promulgation d'une loi belge. Certaines parties prenantes disent 
que cette voie est possible et que la situation peut constituer un cas de 
force majeure. Cela peut être un cas de force majeure en soi, mais cela 
signifie aussi que la Belgique s'expose à des poursuites judiciaires et 
risque de devoir payer une indemnisation. C'est un des risques qui 
m'ont été signalés par mon administration en référence aux règles de 
l'OMC mais aussi à de possibles recours invoquant les dispositions du 
traité sur la Charte de l'Énergie (TCE).  
 
Quand bien même la Russie n'a pas ratifié le TCE, il est possible que 
le siège social des entreprises parties au contrat soit situé dans des 
pays membres du TCE. Si la Belgique agissait unilatéralement par voie 
d'une loi belge – je sais que cela constitue un empilement d'hypo-
thèses, mais c'est un trade-off que nous devons faire –, cela aurait pour 
conséquence que notre pays devrait indemniser la Russie. Nous n'au-
rions alors rien gagné car ce que nous ne payons plus d'un côté, nous 
le payerons de l'autre.  
 
Il est important de mentionner, dans cette même analyse, que d'après 
des informations qui nous parviennent, les Pays-Bas sont en train de 
revoir leur position. En effet, ils ne concluent plus de nouveaux con-
trats, mais ils éprouvent des difficultés à rompre des contrats existants 
parce que ce sont des contrats à long terme. Les contextes belge et 
néerlandais semblent à cet égard similaires. C'est un point à creuser 
avec les collègues des Pays-Bas. 
 
Quelles sont donc les autres options? Vous avez fait référence à 
l'ordonnance gaz. Dans sa dernière version, l'article 8.7 de ce règle-
ment modifie et régule la possibilité de la prise de mesures au niveau 

op de energiebevoorrading van an-
dere landen te meten. De cijfers 
voor 2024 zullen afhankelijk zijn 
van de markten van onze buurlan-
den. 
 
Voor de overslag in Zeebrugge 
worden alle contractuele overeen-
komsten tot 2039 uitgevoerd.  
 
De capaciteit van de terminal in 
Zeebrugge is beperkt tot 6,6 miljard 
m³/jaar en de opslagcapaciteit be-
draagt 566.000 m³ lng, verdeeld 
over vijf opslagtanks. Het contract 
tussen Fluxys en Yamal LNG zou 
ongeveer 1 miljard euro waard zijn 
en zou pas in 2035 ten einde lopen. 
Het werd door de regulator goed-
gekeurd na de bezetting van de 
Krim en voorzag voor 2023 in het 
vervoer van ongeveer 7,6 miljard 
m³ Russisch lng naar Zeebrugge. 
De enige andere Russische gas-
producent was de firma NOVA-
TEK, die een volume van 0,61 mil-
jard m³ vertegenwoordigde.  
 
Wat moeten we doen om te voor-
komen dat we de Russische oor-
logseconomie ondersteunen? Kan 
dit contract op grond van een Bel-
gische wet eenzijdig verbroken 
worden? Volgens sommigen is dat 
mogelijk in geval van overmacht. In 
dat geval stelt België zich echter 
bloot aan gerechtelijke vervolgin-
gen en riskeert ons land een scha-
devergoeding te moeten betalen. 
Dat risico bestaat onder verwijzing 
naar de WTO-regels, maar ook 
naar mogelijke beroepsprocedures 
die op grond van de bepalingen 
van het Energiehandvestverdrag 
(EHV) ingesteld zouden worden.  
 
Ook al heeft Rusland het Energy 
Charter Treaty (ECT) niet geratifi-
ceerd, de maatschappelijke zetel 
van de bedrijven die partij zijn bij 
het contract kan zich in een lidstaat 
bevinden. Als België eenzijdig op-
treedt, zal het Rusland moeten ver-
goeden en dus verliezen wat het 
aan de andere kant gewonnen 
heeft. Volgens mijn informatie her-
overweegt Nederland momenteel 
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national. Ce texte doit encore être voté au Parlement européen mais 
étant donné qu'il fait l'objet d'un accord politique, on peut raisonnable-
ment considérer le contenu de cet article 8.7 comme hypothèse de tra-
vail.  
 

zijn standpunt, omdat het proble-
men ondervindt om de langeter-
mijncontracten te verbreken. Aan-
gezien onze context vergelijkbaar 
is, is dit een piste die we met dat 
land verder moeten verkennen. 
 
In de jongste versie van artikel 8.7 
van de gasverordening wordt de 
ruimte voor nationale maatregelen 
geregeld. Het Europees Parlement 
moet er nog over stemmen, maar 
het kan als een werkhypothese be-
schouwd worden. 
 

Er zijn een aantal voorwaarden van toepassing als men die verorde-
ning wil gebruiken. Men mag slechts tijdelijk en proportioneel de toe-
gang tot lng-capaciteit beperken. De maatregel moet gerechtvaardigd 
worden. We moeten aantonen dat het noodzakelijk is voor de eigen 
essentiële beveiliging en die van de Unie. We mogen de interne gas-
markt en de bevoorradingszekerheid van de lidstaten of de Unie niet 
verstoren. Het principe van energiesolidariteit moet gerespecteerd blij-
ven. De EU-lidstaten en de EU moeten hun rechten en plichten ten 
opzichte van derde landen kunnen blijven respecteren. De Europese 
Commissie en andere betrokken EU-lidstaten en EER-lidstaten, dus 
het Verenigd Koninkrijk en Noord-Ierland, moeten geconsulteerd wor-
den. Aan de slag gaan met het gaspakket lijkt mij nu absoluut de weg 
vooruit. 
 
We hebben dat ook besproken op de recentste Energieraad toen de 
collega's van Litouwen vroegen om hun oproep aan de Europese Com-
missie te agenderen om de nodige wettelijke initiatieven te nemen ter 
verwezenlijking van de doelstelling van de Europese Unie om tegen 
2027 geen Russisch gas meer te importeren. De Europese Commis-
saris wees erop dat een sanctie de beste weg vooruit is, maar dat daar-
toe unaniem moet worden besloten en Hongarije het niet eens was met 
die maatregel, wat het land ook bevestigde. De eurocommissaris 
voegde er wel aan toe dat lidstaten die iets willen doen, het gaspakket 
kunnen inzetten en dat de Commissie klaarstaat om die lidstaten te 
helpen waar nodig. Ik concludeer uit het debat dat de Commissie niet 
alleen ter beschikking moet zijn van de verschillende lidstaten, maar 
ook een coördinerende rol moet spelen. 
 
Het is immers onzinnig om te denken dat een land dat alleen kan doen. 
Als wij een nationale maatregel nemen waarbij de regelgeving ons ver-
plicht om het af te toetsen met de verschillende landen, dan moeten 
we die ook samen met die verschillende landen uitvoeren. Immers, als 
wij de toegang tot Zeebrugge beperken, kunnen tankers het roer wen-
den naar Montoir-de-Bretagne, Barcelona of Cartagena en dan hebben 
die goede bedoelingen geen enkele impact. 
 
Daarom zullen we inderdaad via de geschetste weg werken. We wach-
ten de stemming niet af en starten het werk op basis van artikel 8.7 van 
de verordening op. We zullen daartoe in overleg gaan met de omrin-
gende landen. We hebben uiteraard al gesproken met de ons omrin-
gende landen, maar zullen nu bekijken of we daarrond een groep kun-
nen creëren. De posities van de landen zijn Immers ook verschillend. 
Spanje geeft bijvoorbeeld net als wij aan dat zij het niet alleen kunnen. 

Le règlement est assorti d’un cer-
tain nombre de conditions. Ainsi, il 
faut prouver que la mesure envisa-
gée est nécessaire pour la sauve-
garde essentielle, elle doit pouvoir 
être justifiée, elle ne doit pas per-
turber le marché intérieur du gaz ni 
la sécurité d'approvisionnement, 
elle ne peut pas porter atteinte au 
principe de solidarité énergétique, 
elle doit permettre à l'UE et aux 
États membres de continuer à res-
pecter leurs droits et obligations à 
l'égard de pays tiers et elle doit 
faire l'objet d'une consultation pré-
alable de la Commission euro-
péenne, des États membres con-
cernés et du Royaume-Uni. 
 
Lors du dernier Conseil de l'Éner-
gie, la Lituanie a demandé que des 
initiatives soient prises afin de ne 
plus importer de gaz russe en UE 
d'ici 2027. Le commissaire euro-
péen a souligné que la Hongrie 
était opposée à toute sanction mais 
que les États membres qui le sou-
haitaient pouvaient recourir au pa-
quet gaz existant. La Commission 
doit jouer un rôle de coordination à 
cet égard parce que les États 
membres ne pourront y parvenir 
seuls.  
 
On importe toujours du gaz russe 
actuellement, mais uniquement en 
quantité limitée. La majeure partie 
est destinée au transit et une petite 
partie est consommée en Belgique. 
Il en sera ainsi tant que les contrats 
seront d'application. Ces contrats 
ont bel et bien été une erreur histo-
rique mais il n'est pas si facile de 
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Duitsland en Oostenrijk vragen ook aan hun bevoorradingszekerheid 
te denken. Met die zaken moeten we samen rekening houden. 
 
Dat betekent ook een flankerend beleid. Wanneer ik de werkzaamhe-
den opstart, betekent dat ook dat ik in overleg zal moeten gaan met de 
gewesten. Heel veel gas dat vandaag in de distributienetten zit, is im-
mers bedoeld om huizen te verwarmen. Dat zal dus ook duidelijk moe-
ten zijn. Er zal moeten worden bekeken hoe de gewesten zich tot die 
maatregel verhouden. 
 
Ik vat samen. Ten eerste, Russische import blijft aanwezig. Ook al is 
het voor een kleine hoeveelheid, het blijft aanwezig. Het is grotendeels 
bestemd voor doorvoer. Het transshipment of le transbordement wordt 
deels omgezet naar import. Het wordt voor een klein deel verbruikt in 
België. De rest wordt verder doorgevoerd. Dat zal blijven bestaan zo-
lang ook de contracten blijven bestaan. 
 
Ten tweede, de contracten waren op zich een historische fout; daar zijn 
we het ongetwijfeld allemaal over eens. Het is echter niet erg gemak-
kelijk om van die contracten af te geraken, onder andere door het Ener-
giehandvest. Hoe geraken wij daar dan wel vanaf? Dat is door de be-
palingen van het gaspakket maximaal te gebruiken. Dat zullen wij ook 
in gang brengen in overleg met onze buurlanden. 
 
Ten derde, intern moeten we in eigen land in overleg gaan met de ge-
westen om te onderzoeken hoe zij hun steentje kunnen bijdragen. 
 

s'en défaire. Nous pouvons mettre 
un terme à cette situation en recou-
rant au maximum au paquet gaz et 
c'est ce que nous nous apprêtons 
à faire en concertation avec nos 
voisins et avec les régions. 
 

08.05  Malik Ben Achour (PS): Merci pour vos réponses, madame la 

ministre. Je ne serai pas très long et il n'est nul besoin de faire un des-
sin: l'année 2024 sera cruciale pour l'Ukraine, tant sur le plan militaire 
que politique et électoral. En effet, les élections américaines à l'autre 
bout du monde pourraient constituer un tournant pour cette guerre 
d'agression russe contre l'Ukraine. En tout cas, ce dossier démontre 
une fois de plus l'impuissance – ou la quasi-incapacité – de l'Union eu-
ropéenne à se protéger et à construire une vraie politique de puis-
sance. Ce dossier, au même titre que ce qui se passe avec Israël ou 
la Chine, donne l'impression que nous subissons, c'est tout de même 
édifiant. Nous avons du mal à construire une vraie politique de puis-
sance et la conclusion est qu'à ce stade-ci, l'Union européenne est un 
pur marché, soumis à toutes les pressions et dépendances internatio-
nales. Cette situation – dont vous ne portez évidemment pas la res-
ponsabilité – a un côté désespérant, pathétique. Je pense qu'il est né-
cessaire de tirer les bonnes leçons et, surtout, trouver les bons che-
mins afin de peser efficacement dans des politiques de sanctions effi-
caces. On a tout de même l'impression que les paquets de sanctions 
mis en place contre la Russie n'ont pas vraiment eu d'effet sur la poli-
tique menée par Vladimir Poutine en Ukraine. 
 

08.05  Malik Ben Achour (PS): 

2024 zal zowel op militair als op po-
litiek vlak een cruciaal jaar voor 
Oekraïne worden. De verkiezingen 
in de VS zouden een keerpunt in de 
oorlog kunnen zijn. Dit dossier 
toont eens te meer aan dat de EU 
niet in staat is zich te beschermen 
en een machtspolitiek uit te bou-
wen. De EU is momenteel louter 
een markt, die aan allerhande in-
ternationale druk en afhankelijkhe-
den onderhevig is. Er moet een 
manier gevonden worden om doel-
treffend te zijn. De sanctiepakket-
ten tegen Rusland hebben geen ef-
fect gehad op het beleid van Vladi-
mir Poetin ten aanzien van Oekra-
ine. 
 

08.06  Kurt Ravyts (VB): Ik was nooit een morele kruisvaarder met de 

fanfare op kop. Uit uw antwoord blijkt dat u dat in dit dossier ook niet 
bent. Ik vind dat u een correcte koers vaart. In de stand van zaken 
vandaag hebt u de mogelijkheid om conform artikel 8 van de verorde-
ning in de komende weken of maanden initiatieven te nemen, waarbij 
u wel verplicht bent om die met de andere landen af te toetsen. 
 
U wijst er terecht op dat het verbruik van Russisch gas in België be-
perkt is en dat de zaken veel complexer zijn dan sommigen doen uit-
schijnen. Er zijn mijn partij veel morele verwijten gemaakt wegens de 

08.06  Kurt Ravyts (VB): La mi-

nistre choisit la bonne voie, à sa-
voir celle de la prudence. De nom-
breux reproches ont été adressés à 
mon parti en raison de la présence 
de certains de nos membres en 
Russie en 2014, alors qu'un très 
gros contrat a encore été conclu en 
2015, dont on préfère ne souffler 
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aanwezigheid van bepaalde mensen in Rusland in 2014. Tegelijk be-
waart men het stilzwijgen over het feit dat in 2015 nog een fenomenaal 
contract werd gesloten. Van hypocrisie gesproken! 
 

mot. Il est dès lors positif que la mi-
nistre admette à présent que du 
gaz russe est toujours consommé 
dans notre pays. 
 

08.07  Samuel Cogolati (Ecolo-Groen): Madame la ministre, merci 

pour vos bons vœux, mais aussi pour votre longue réponse.  
 
Je vous avoue qu’il est difficile d’entendre qu’après deux ans de guerre 
injuste et terrible, d’agression russe contre l’Ukraine, nous devons 
constater que les importations de gaz naturel liquéfié de la Russie con-
tinuent en Belgique.  
 
Nous avons l’impression que c’est un peu le serpent qui se mord la 
queue. D’un côté, on entend partout des discours politiques, aux quatre 
coins de l’Europe, insister sur les 2 % de dépenses dans la défense, 
insister sur la militarisation de l’Union européenne, pour une Europe 
de la défense, etc. Or après, quand on dit que ce serait peut-être bien 
de couper simplement et d’assécher la machine de guerre de Poutine, 
et cela seulement financièrement, là on retrouve tous les autres aux 
abonnés absents. C’est quand même très compliqué.  
 
C’est insupportable. C’est ridicule, parce que c’est mauvais pour la 
paix, mais en plus, c’est aussi mauvais pour le climat. Comme pour 
Rosatom et les importations d’uranium qui continuent au cœur de 
l’Union européenne, je plaide ici vraiment pour un embargo, y compris 
sur le gaz naturel liquéfié russe. 
 

08.07  Samuel Cogolati (Ecolo-

Groen): Na twee jaar oorlog voert 
ons land nog steeds Russisch lng 
in. Het is een vicieuze cirkel! 
Overal in Europa dringt men aan 
op defensie-uitgaven ten belope 
van 2 % van het bbp, op de milita-
risering van de EU. Maar als we 
voorstellen om Poetins oorlogsma-
chine financieel droog te leggen, 
geeft men niet thuis. Dat is nefast 
voor de vrede en het klimaat. Ik 
pleit voor een embargo. 
 

08.08  Christian Leysen (Open Vld): Verschillende collega's hebben 

hier terecht de complexiteit van het dossier geschetst. Enerzijds is er 
verontwaardiging en de wens om zo snel mogelijk het conflict te beëin-
digen, anderzijds moeten sancties tot resultaten leiden en intussen zijn 
we al bij het elfde sanctiepakket aanbeland. We zitten niet alleen met 
de verplichtingen, maar ook met de bezorgdheid dat we voor de be-
voorrading niet méér in het eigen vlees snijden dan nodig is om impact 
te hebben. 
 
We moeten er ons ook van bewust zijn dat de handelsstromen zich 
verplaatsen en dat fossiele grondstoffen uit Rusland nu naar Azië gaan 
en daar al dan niet worden omgeleid. Er komen ook nieuwe handels-
stromen, zoals vanuit Saoedi-Arabië, naar Europa. We moeten de ef-
fectiviteit van de sancties dus altijd met een gezonde kritische geest 
bekijken. 
 

08.08  Christian Leysen (Open 

Vld): Ce dossier est très complexe. 
Les sanctions doivent être suivies 
d'effets, mais entre-temps, nous en 
sommes déjà au onzième paquet 
de sanctions. Nous ne pouvons 
pas nous causer plus de tort que 
nécessaire pour avoir un impact. 
En outre, les flux commerciaux et 
les exportations de ressources fos-
siles en provenance de Russie se 
déplacent désormais vers l'Asie et 
l'Europe s'approvisionne davan-
tage en énergie auprès de l'Arabie 
saoudite. Nous devons continuer 
d’examiner l'efficacité des sanc-
tions avec un bon sens mêlé d’es-
prit critique. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

09 Question de Samuel Cogolati à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les exportations belges de 

matériel nucléaire" (55041816C) 

09 Vraag van Samuel Cogolati aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De uitvoer van nucleair ma-

teriaal vanuit België" (55041816C) 
 

09.01  Samuel Cogolati (Ecolo-Groen): Madame la ministre, au cours 

des 15 dernières années, de nouvelles infractions ont-elles été cons-
tatées concernant l'application de la loi du 9 février 1981? Autrement 

09.01  Samuel Cogolati (Ecolo-

Groen): Werden er de afgelopen 
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dit, des entreprises belges ont-elles, comme en 2008, de nouveau con-
tourné la procédure en vigueur lorsqu'il s'agit d'exporter du matériel 
nucléaire susceptible d'être utilisé à des fins militaires vers un pays 
"sensible"? 
 
Si oui, de quelles entreprises s'agit-il? Si oui, de quels pays s'agit-il? 
L'Iran comme en 2008? Si oui, des plaintes ont-elles été déposées de-
vant la Justice belge? Depuis 15 ans, combien d'autorisations d'expor-
tation de matériel/équipement/technologie nucléaire ont-elles été ac-
ceptées par le ministre fédéral de l'Énergie (en fonction de la décision 
de la CANPAN) pour l'Iran, Israël, le Pakistan, la Corée du Nord, la 
Chine, la Russie et la Biélorussie? De même, combien d'autorisations 
vers ces pays ont-elles été refusées? 
 

15 jaar nieuwe inbreuken betref-
fende de toepassing de wet van 
9 februari 1981 vastgesteld? Heb-
ben Belgische bedrijven opnieuw 
de procedure omzeild om nucleair 
materiaal dat voor militaire doelein-
den gebruikt kan worden, naar een 
gevoelig land uit te voeren? Welk 
land? Werden er bij het Belgisch 
gerecht klachten ingediend? Hoe-
veel uitvoervergunningen voor nu-
cleair materiaal, uitrusting of tech-
nologie werden er de voorbije 
15 jaar door de minister van Ener-
gie voor Iran, Israël, Pakistan, 
Noord-Korea, China, Rusland en 
Wit-Rusland toegekend? Hoeveel 
vergunningen werden er voor die 
landen geweigerd? 
 

09.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Monsieur le président, mon-

sieur Cogolati, au cours des quinze dernières années, deux nouvelles 
infractions à l'application de la loi du 9 février 1981 ont été constatées 
concernant l'exportation de matériel nucléaire. 
 
L'une concernait la réexportation de containers contenant de l'uranium 
appauvri vers son propriétaire en Afrique du Sud. L'autre concernait 
l'exportation de métaux en vue de recyclage vers les États-Unis qui 
contenaient de très faibles quantités d'uranium. Les deux infractions 
ont été constatées et traitées par la douane. Pour plus d'informations 
sur cette procédure basée sur le Code des douanes, je vous propose 
de prendre contact avec le ministre des Finances. 
 
Au cours des quinze dernières années, le nombre d'autorisations et de 
refus d'exportation vers les différents pays cités s'établit comme suit: 
Chine (18 autorisations, pas de refus), Israël (2 autorisations, pas de 
refus), Iran (pas d'autorisation, 3 refus), Pakistan (pas d'autorisation, 2 
refus), Corée du Nord (pas d'autorisation, pas de refus), Russie (14 
autorisations, pas de refus), Belarus (pas d'autorisation, pas de refus). 
 

09.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: De voorbije vijftien jaar 
werden er wat de uitvoer van nu-
cleair materiaal betreft twee 
nieuwe overtredingen van de wet 
van 9 februari 1981 vastgesteld. 
De ene betrof de wederuitvoer van 
containers met verarmd uranium 
naar Zuid-Afrika; de andere de uit-
voer van metalen die geringe hoe-
veelheden uranium bevatten naar 
de Verenigde Staten, met het oog 
gericht op de recycling ervan. 
Beide overtredingen werden door 
de douane behandeld. Ik verzoek u 
om contact op te nemen met de mi-
nister van Financiën.  
 
Het aantal vergunningen en weige-
ringen voor de uitvoer naar de ver-
noemde landen was als volgt: 
China (18 vergunningen, geen wei-
geringen); Israël (2 vergunningen, 
geen weigeringen); Iran (geen ver-
gunningen, 3 weigeringen); Pakis-
tan (geen vergunningen, 2 weige-
ringen) Noord-Korea (geen vergun-
ningen, geen weigeringen); Rus-
land (14 vergunningen, geen wei-
geringen); Wit-Rusland (geen ver-
gunningen, geen weigeringen).  
 

09.03  Samuel Cogolati (Ecolo-Groen):  Madame la ministre, je vous 

remercie.  
 

 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
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10 Question de Samuel Cogolati à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le passif technique et le 

plutonium du SCK CEN" (55041817C) 

10 Vraag van Samuel Cogolati aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het technische passief en 

het plutonium van het SCK CEN" (55041817C) 
 

10.01  Samuel Cogolati (Ecolo-Groen): Madame la ministre, nous sa-

vons qu'une quantité significative de plutonium est entreposée sur le 
site du SCK CEN. Ce plutonium fait en effet partie du combustible de 
réacteurs de recherche, de programme de retraitement antérieurs et 
de programmes de recherche et de développement concernant la fi-
lière controversée du combustible MOX. 
 
Le SCK CEN est proporiétaire de 80% du plutonium entreposé sur son 
site. Mais qui est donc le propriétaire des 20% restants? 
 
En 2005, la destination finale du plutonium était toujours à l'étude. 
Qu'en est-il aujourd'hui? 
 
Aujourd'hui, que va coûter la gestion du plutonium du SCK CEN? Com-
ment seront financés ces coûts? Le SCK CEN va-t-il lui-même financer 
ces coûts?   
 

10.01  Samuel Cogolati (Ecolo-

Groen): Het plutonium dat op de 
site van SCK CEN opgeslagen ligt, 
werd gebruikt als brandstof voor 
onderzoeksreactoren, in vroegere 
opwerkingsprogramma's en in on-
derzoeks- en ontwikkelingspro-
gramma's met betrekking tot MOX-
brandstof. SCK CEN is eigenaar 
van 80 % van dat plutonium. 
 
Wie is de eigenaar van de overige 
20 %? In 2005 werd de eindbe-
stemming van het plutonium nog 
altijd onderzocht. Wat is de stand 
van zaken? Hoeveel zal het beheer 
ervan kosten? Hoe zullen de kos-
ten gefinancierd worden?  
 

10.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Monsieur Cogolati, je vous 

remercie pour cette question relative au passif technique et au pluto-
nium du SCK CEN. Le ratio 80 % - 2 % n'est plus d'actualité. Aujour-
d'hui, le SCK CEN possède plus de 99 % du plutonium présent sur son 
site. Le solde est constitué de recherches et de projets en cours pour 
ou avec des tiers, dans lesquels des petites quantités de plutonium 
nécessaires sont temporairement disponibles, mais en restant sous la 
responsabilité financière du propriétaire. 
 
La destination finale du plutonium est à l'étude et dépend de son ori-
gine, de ses caractéristiques et des futures solutions techniques et fi-
nancières. Le plutonium qui n'est plus utilisable est évacué selon les 
options d'élimination actuelles par l'ONDRAF.  
 
Une fraction du plutonium dont le SCK CEN est responsable fait partie 
des passifs techniques financés par l'État belge sur la base de l'arrêté 
royal du 16 octobre 1991 fixant les règles relatives à la surveillance et 
au subventionnement du Centre d'études sur l'énergie nucléaire et en 
modifiant les statuts. Ces coûts ont été examinés dans le spending re-
view concernant les passifs nucléaires. Le solde fait partie du passif 
néo-technique dont le SCK CEN est lui-même financièrement respon-
sable. Les provisions nécessaires ont été constituées par le SCK CEN 
pour ce dernier volet. Elles existent déjà et sont revues chaque année 
pour tenir compte des circonstances. Une marge de sécurité est éga-
lement prévue. Ces provisions sont régulièrement contrôlées par des 
organismes extérieurs, parmi lesquels l'ONDRAF, conformément à la 
législation relative à l'inventaire des installations et sites nucléaires. 
S'agissant des substances radioactives, l'ONDRAF est régulièrement 
tenu informé des provisions nécessaires.  
 

10.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: Vandaag is het 
SCK CEN eigenaar van meer dan 
99 % van het plutonium dat zich op 
zijn site bevindt. Kleine hoeveelhe-
den zijn tijdelijk beschikbaar voor 
projecten voor of met derden, 
waarvoor de eigenaar de financiële 
verantwoordelijkheid draagt. De 
eindbestemming van het plutonium 
wordt onderzocht en hangt af van 
de oorsprong en de eigenschap-
pen van het materiaal, en van de 
toekomstige technische en financi-
ele oplossingen. NIRAS voert het 
onbruikbare plutonium af. 
 
Een fractie van het plutonium waar-
voor het SCK CEN verantwoorde-
lijk is, valt onder de technische pas-
siva die door de Staat gefinancierd 
worden. Het SCK CEN heeft voor-
zieningen aangelegd voor het 
saldo van het neo-technisch pas-
sief, die elk jaar bijgesteld worden 
met toepassing van een veilig-
heidsmarge. Externe organen, 
waaronder NIRAS, controleren die 
voorzieningen regelmatig. NIRAS 
wordt geïnformeerd over de voor-
zieningen voor radioactieve stof-
fen.   
 

Een van de wetsontwerpen die straks voorliggen, is de Hederawet, die Nous examinerons bientôt la loi sur 
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een publieke instelling zal oprichten om de passiva te beheren. De 
15 miljard euro die door ENGIE betaald wordt, is immers slechts één 
deel. Ook de toekomstige inkanteling van de passiva is een van de 
punten die het komende jaar zullen moeten worden behandeld door 
hedera. We willen daarover immers structureler debatteren en niet en-
kel tussen het SEK en het NIRAS. We willen dat debat organiseren met 
een volkomen prudentieel toezicht van de Commissie voor nucleaire 
voorzieningen. 
 

l'Hedera, qui portera sur la création 
d'un établissement public chargé 
de gérer le passif. Les 15 milliards 
d'euros versés par ENGIE ne re-
présentent en effet qu'une partie du 
total puisque la future intégration 
des passifs constitue un des points 
qui devront être traités par le biais 
de la loi sur l'Hedera au cours de 
l'année à venir. Cette évolution per-
mettra de mener un débat plus 
structurel sous la surveillance pru-
dentielle de la Commission des 
provisions nucléaires (CPN). 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

11 Vraag van Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De ambitie inzake offshore 

energie" (55041839C) 

11 Question de Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les ambitions en matière 

d'énergie offshore" (55041839C) 
 

11.01  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, reeds geruime tijd 

spreekt u van het installeren van 8 GW productiecapaciteit op de 
Noordzee. Naast de Prinses Elisabethzone die 3,15-3,5 GW geïnstal-
leerd vermogen zou krijgen, zou er ook een repowering plaatsvinden 
van de bestaande zone. Voor een derde zone werd al uitgeklaard dat 
daarvoor geen plaats meer is. De studie uitgevoerd door 3E wijst er nu 
op dat het potentieel voor repowering beperkt zou blijven tot 2,8 GW 
capaciteit in scenario 3. Dat brengt het totaal aan offshore wind op 
5,95-6,3 GW. Dat ligt uiteraard een stuk onder de ambitie van 8 GW uit 
de verklaring van Oostende voor wind op zee. 
 
Uw collega-minister van de Noordzee gaf eerder aan dat het niet nood-
zakelijk om een doelstelling voor 'wind' gaat, maar dat ook drijvende 
PV-panelen een optie zijn. 
 
Dit leidt tot volgende vragen: 
 
1) welke conclusies trekt u uit deze studie? 
 
2) Zal de regering haar doelstelling voor wind op zee ook bijstellen op 
dit vlak? 
 
3) Denkt u dat de 8 GW nog steeds haalbaar is door ook PV mee te 
rekenen en is het realistisch om naar 1,7-2,05 GW te gaan op de 
Noordzee? 
 

11.01  Bert Wollants (N-VA): Une 

étude du bureau d'experts 3E a ré-
cemment démontré que le potentiel 
en matière de repowering de la 
zone existante pour la production 
d'énergie éolienne est limité. 
 
Quelle conclusion la ministre tire-t-
elle de cette étude? Va-t-elle ajus-
ter l'objectif de 8 GW qu'elle pos-
tule? Ou cet objectif reste-t-il réali-
sable en tenant compte également 
de l'énergie photovoltaïque? Est-il 
réaliste d'évoluer vers 1,7 voire 
2,05 GW en mer du Nord? 
 

11.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Wollants, uw vraag 

gaat over de capaciteit van 8 gigawatt op de Noordzee. Ik zal beginnen 
met dat even te kaderen. Op 18 maart 2022 besliste de regering om 
de capaciteit op de Noordzee tegen 2040 uit te breiden tot een geïn-
stalleerd vermogen tot 8 gigawatt.  
 
Ter voorbereiding daarvan zijn er verschillende studies en acties op-
gestart, zoals een studie naar de repowering van de eerste zone voor 
wind op zee. In die studie wordt dus niet alleen de mogelijke output van 

11.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Le 18 mars 2022, le gou-
vernement a décidé d'augmenter la 
capacité en mer du Nord pour at-
teindre une capacité installée de 
8 GW à l'horizon 2040. L'étude sur 
le repowering (renouvellement) 
calcule non seulement le rende-
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een repowering berekend. De studie maakt namelijk eveneens een 
technische, economische en juridische analyse van de verschillende 
mogelijke manieren om te repoweren en bekijkt ook voor elke manier 
wat de output daarvan zou zijn, wat de LCOE (levelized cost of electri-
city) is, hoe groot of klein de verminderde energieproductie is tijdens 
de fase van de repowering en wat de juridische belemmeringen zijn 
binnen het Europese en Belgische regelgevende kader. Het gaat dus 
niet alleen over wat de output is, maar ook over hoe we het zullen rea-
liseren. De studie geeft dus een eerste analyse van die elementen, die 
daarna kan dienen om de strategie voor repowering uit te werken. 
 
Mijn conclusie is niet dat de 8 gigawatt niet zou kunnen worden ge-
haald. Mijn conclusie is wel dat repowering voor een belangrijk deel zal 
kunnen bijdragen om de geïnstalleerde capaciteit van wind op de 
Noordzee te verhogen. Het zal niet voldoende zijn, maar wel een nood-
zakelijke schakel. 
 
Ik zal nu iets zeggen over wat er nog verder kan worden gedaan. Ik 
heb gevraagd om te onderzoeken wat de mogelijkheden zijn voor de 
uitbreiding van de eerste zone. Een uitbreiding van de eerste zone zou 
immers voor een bijkomende 0,5 gigawatt aan geïnstalleerde capaci-
teit kunnen zorgen, die nog niet inbegrepen zit in de 2,8 gigawatt, die 
er na de repowering zal zijn, waarnaar de studie verwijst. Wanneer die 
uitbreiding gelijktijdig kan gebeuren met de repowering van de eerste 
zone kan dat bovendien op een heel kostenefficiënte manier gebeuren. 
 
Het is ook belangrijk om de mogelijkheden van floating solar te blijven 
onderzoeken. Die technologie is op dit moment nog niet rijp voor ge-
bruik, maar het onderzoek en de ontwikkeling lopen volop. Het voor-
deel daarvan is dat er een sterk verschillend productieprofiel is in ver-
gelijking met wind op zee, waardoor de twee technologieën elkaar zou-
den kunnen aanvullen. 
  
Er is potentieel indien verdere technologische vooruitgang wordt ge-
boekt en indien uit grondig onderzoek blijkt dat de milieueffecten daar-
van beperkt kunnen worden. Die verschillende opties samen kunnen 
leiden tot een groene energiezone van 8 gigawatt in de Noordzee te-
gen 2040. De regering zal haar ambitie dus niet bijsturen. Zij heeft die 
visie aangenomen op 18 maart 2022 en bevestigd in de Esbjerg De-
claration en tijdens de North Sea Summit. We doen dat om investe-
ringszekerheid te bieden. Er is geen enkele reden om te twijfelen aan 
onze ambitie en om onze doelen bij te stellen. Dat zou enkel tot ver-
warring leiden.  
 
De route is duidelijk: we moeten ten volle het potentieel van onze 
Noordzee gebruiken. Dat creëert werkgelegenheid in eigen land. We 
hebben een industrie die daarin een pioniersrol vervult. De industrie en 
gezinnen hebben ook nood aan die elektriciteit.  
 

ment potentiel, mais procède éga-
lement à une analyse technique, 
économique et juridique des diffé-
rentes possibilités et de leurs résul-
tats. J'en conclus que le repo-
wering peut contribuer dans une 
large mesure à l'augmentation de 
la capacité en mer du Nord. 
 
La possibilité d'élargir la première 
zone est également examinée, ce 
qui pourrait générer une capacité 
supplémentaire de 0,5 GW. Procé-
der simultanément à un élargisse-
ment et à un repowering permet-
trait en outre d'améliorer l'efficacité 
en termes de coûts. 
 
La technologie du "photovoltaïque 
flottant" (floating solar) n'est pas 
encore au point, mais les études 
sont en cours. Les deux technolo-
gies peuvent se compléter, pour 
autant que les progrès technolo-
giques nécessaires puissent être 
réalisés et que les incidences sur 
l'environnement puissent être limi-
tées. 
 
Ces différentes options peuvent 
conduire ensemble à la mise en 
place d'une zone énergétique verte 
de 8 GW en mer du Nord d'ici 2040. 
Nous n'ajusterons donc pas nos 
ambitions, car cela pourrait prêter à 
confusion. 
 

11.03  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, zelfs met die uit-

breiding van 0,5 gigawatt komen we aan een totaal van 6,8 gigawatt, 
op voorwaarde dat de tweede zone maximaal ingevuld wordt. De Ver-
klaring van Oostende ging wel degelijk over 8 gigawatt aan wind op 
zee en niet over floating solar en dies meer. Ik heb de indruk dat u zich 
vastgrijpt aan die 8 gigawatt, uw laatste strohalm, zonder dat u weet 
hoe dat gerealiseerd moet worden. Een volgende regering zal zich 
daar wellicht over moeten buigen. Volgens u zal het bijstellen van de 

11.03  Bert Wollants (N-VA): La 

ministre s'en tient donc à l'objectif 
fixé de 8 GW, sans savoir comment 
il sera réalisé. S'en tenir à des ob-
jectifs irréalisables selon certaines 
études ne fera qu'accroître la con-
fusion parmi les investisseurs. 
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doelstellingen voor verwarring zorgen, maar het vasthouden aan doel-
stellingen waarvan studies aangeven dat die niet haalbaar zijn, zal voor 
meer verwarring zorgen bij investeerders. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

12 Vraag van Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De opbrengst van de 

overwinsten per technologie" (55041841C) 

12 Question de Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les recettes des surprofits par 

technologie" (55041841C) 
 

12.01  Bert Wollants (N-VA): De belasting op de overwinsten van de 

elektriciteitsproducenten hebben in totaal 1,262 miljard euro opgele-
verd. Aan het begin van het traject, toen u ook natuurlijk onmogelijk 
zicht kon hebben op de elektriciteitsprijzen van de betrokken periode, 
raamde u op 3,5 miljard euro. De lagere energieprijzen hebben uiter-
aard gemaakt dat er minder inkomsten werden binnengehaald, maar 
ook minder werd uitgegeven aan energie door de eindklanten. Dat 
maakt dat voor de financiering van de energiecrisis wellicht een stuk 
meer naar de begroting diende te worden gekeken dan naar deze be-
lasting. 
 
Tegelijkertijd zijn er in heel Europa sectoren die aangeven dat de voor 
hun technologie de overwinstbelasting onrechtvaardig was en niet als 
dusdanig in de praktijk de grote overwinsten hebben opgeleverd. Het 
is dus de vraag hoeveel dat soort sectoren hebben bijgedragen aan de 
totale opbrengst. 
 
Mijn vragen zijn dan ook: 
 
Kan u een opsplitsing maken tussen de verschillende hernieuwbare en 
niet-hernieuwbare technologieën die hebben bijgedragen tot het be-
drag van 1,262 miljard? 
 
Hoeveel werd er uiteindelijk uitgegeven aan de maatregelen voor de 
energiefactuur die niet werden gecompenseerd door de overwinstbe-
lasting of de repartitiebijdrage? 
 
Blijven er tot op heden nog producenten in gebreke bij het aangeven 
van de overwinstbelasting en voor welke bedragen is dit (geschat) het 
geval? Welke technologieën zijn daarbij meer dan gemiddeld in ge-
breke gebleven?  
 

12.01  Bert Wollants (N-VA): La 

taxe sur les surprofits engrangés 
par les producteurs d'électricité a 
rapporté 1,262 milliard d'euros. Ini-
tialement, les recettes de cette taxe 
avaient été estimées à 3,5 milliards 
d'euros. 
 
Quelle est la part des technologies 
renouvelables et non renouve-
lables dans ce montant de 
1,262 milliard d'euros? Quel est le 
montant des dépenses consacrées 
aux mesures relatives à la facture 
énergétique qui ne peuvent pas 
être compensées par les recettes 
découlant de la taxe sur les surpro-
fits ou de la contribution de réparti-
tion? Quels producteurs omettent 
de déclarer la taxe sur les surpro-
fits? À concurrence de quels mon-
tants? 
 

12.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Wollants, in uw 

schriftelijk ingediende vraag lijkt u te suggereren dat we een bedrag 
van 3,5 miljard euro voor ogen hadden, maar dat we daarvan slechts 
een fractie zouden hebben geïnd. 
 
Niets is minder waar. De 3,5 miljard waarover we telkens hebben ge-
communiceerd en die werd ingeschreven na het conclaaf waar we heb-
ben beslist over de verschillende maatregelen om dat bedrag te innen, 
is de initieel geschatte opbrengst van die verschillende heffingen sa-
men. Het gaat dan over de overwinstenbelasting, de repartitiebijdrage, 
de bijdragen van de olie- en gassector en het mechanisme dat we on-
dertussen hebben opgezet voor de bestaande windmolens in de 
Noordzee, het two-sided contract for difference, dat structureel over-
winsten afrondt.  

12.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Le montant estimé de 
3,5 milliards d'euros correspond 
aux recettes générées par les diffé-
rentes taxes dans leur ensemble: 
la taxe sur les surprofits, la contri-
bution de répartition, les contribu-
tions du secteur pétrolier et du sec-
teur gazier et le contrat d'écart 
compensatoire bidirectionnel (two-
sided contract for difference) relatif 
aux éoliennes en mer. Pour ce qui 
est des recettes générées par la 
taxation des surprofits, 400 millions 
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Inzake het bedrag van de overwinsten in dat geheel zijn hernieuwbare 
energiebronnen goed voor ongeveer 400 miljoen van de totaal ver-
schuldigde bijdrage. Dat komt overeen met 32,2 % van het totaal. 
 
Het antwoord op uw tweede vraag wordt heel duidelijk samengevat op 
pagina 21 van het verslag van het Rekenhof over de begrotingscon-
trole 2023. Dat verslag werd in deze commissie besproken in het kader 
van die begrotingscontrole. Op basis van die berekening bedragen de 
totale kosten van de maatregelen, met aftrek van de inkomsten van de 
overwinsten voor 2023 en de repartitiebijdrage, 1,27 miljard euro voor 
2023. 
 
In zijn verslag over de initiële begroting 2023 heeft het Rekenhof de-
zelfde berekening gemaakt voor 2022. Als we de berekening actuali-
seren met de definitieve cijfers voor de overwinsten in de elektriciteits-
productiesector, bedraagt het nettosaldo van de maatregelen met be-
trekking tot de energiecrisis 5,19 miljard euro voor 2022. Dat omvat alle 
energiegerelateerde maatregelen. Zo is bijvoorbeeld de btw-verlaging 
voor de installatie van zonnepanelen inbegrepen in dat totaal. 
 
Het is een heel bewuste keuze van de federale regering geweest om 
de factuur voor de burgers te verlichten en dat rechtstreeks op de ener-
giefactuur en om mensen die het echt moeilijk hadden, te ondersteu-
nen via het uitgebreid sociaal tarief. Het was een even bewuste keuze 
om die maatregel mee te laten financieren door al de bedrijven die die 
oorlogswinsten geboekt hebben. Hadden dat niet gedaan, dan hadden 
we de mensen in de steek gelaten en dat was niet de keuze van de 
federale regering. Het totaal dat geïnd werd voor al die facetten samen 
bedroeg 3,6 miljard euro. Dat staat tegenover het bedrag van 3,5 mil-
jard dat we hadden voorzien. 
 
Aangezien de wet voorziet in vermoedens, zijn alle bedragen ingevor-
derd, zelfs als de aangifte niet is ingediend. Het totaal van de bedragen 
die zijn vastgesteld zonder aangifte vertegenwoordigt 2 % van de be-
dragen. Voor productie op basis van hernieuwbare energie is dat totaal 
6 %. 
 

d'euros, soit 32,2 %, proviennent 
de sources d'énergie renouve-
lables. 
 
Comme indiqué dans le rapport de 
la Cour des comptes relatif au con-
trôle budgétaire, le coût total des 
mesures, après déduction des re-
venus des surprofits pour 2023 et 
de la contribution de répartition, 
s'élève à 1,27 milliard d'euros pour 
l'année 2023. En 2022, il atteignait 
5,19 milliards d'euros. Il s'agit de 
toutes les mesures liées à l'éner-
gie, ce qui inclut également la 
baisse de la TVA sur l'installation 
de panneaux solaires. Le gouver-
nement fédéral a choisi d'alléger la 
facture énergétique et d'aider les 
personnes en grande difficulté par 
le biais du tarif social élargi. Faire 
contribuer les entreprises qui ont 
engrangé des profits grâce à la 
guerre, relevait également d'un 
choix conscient. 
 
Le total des recettes perçues s’éle-
vait à 3,6 milliards d’euros. La loi 
prévoit des présomptions. Tous les 
montants ont donc été recouvrés 
même si la déclaration n'a pas été 
introduite. Les montants établis 
sans déclaration représentent 2 % 
du total; il s'agit de 6 % pour la pro-
duction à partir de sources d’éner-
gie renouvelable. 
 

12.03  Bert Wollants (N-VA): Ik vrees dat u mijn eerste vraag fout hebt 

begrepen, of ik heb ze slecht geformuleerd. Eigenlijk was het de be-
doeling om een overzicht te krijgen van de verschillende hernieuwbare 
en niet-hernieuwbare technologieën. Ik was dus eigenlijk op zoek naar 
cijfers voor wind, zon, biomassa en dergelijke. Ik stel voor dat ik die 
vraag opnieuw stel op schriftelijke wijze om tot dat antwoord te komen. 
U hebt eigenlijk enkel antwoord gegeven op hoeveel er bij hernieuw-
baar zat en hoeveel er bij niet-hernieuwbaar zat, terwijl het in mijn 
vraag ging over de verschillende hernieuwbare technologieën. We ko-
men daarop terug. We bekijken op welke manier we daar verder mee 
kunnen omgaan. 
 

12.03  Bert Wollants (N-VA): En 

réalité, je souhaitais recevoir un 
aperçu des contributions provenant 
des différentes technologies renou-
velables. Je reviendrai sur cette 
question. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

13 Questions jointes de 

- Samuel Cogolati à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La sortie du TCE" (55041850C) 
- Malik Ben Achour à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le traité sur la Charte de l'énergie" 
(55041851C) 

13 Samengevoegde vragen van 
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- Samuel Cogolati aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De terugtrekking uit het EHV" 
(55041850C) 
- Malik Ben Achour aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het Energiehandvestverdrag" 
(55041851C) 
 

13.01  Samuel Cogolati (Ecolo-Groen): Madame la ministre, si le re-

trait de l'UE du Traité de la Charte de l'Energie se confirme après ap-
probation du Parlement européen de cette décision, à quelle date 
l’Union européenne sortirait effectivement du Traité? Et quid de la sor-
tie de la Belgique? 
 
Quelles seraient les conséquences concrètes pour les politiques éner-
gétiques de la Belgique, et de l’Union européenne, à court et moyen 
terme après la sortie effective du Traité? 
 
L’article 47-3 du Traité prévoit une "clause de survie" garantissant les 
dispositions protégeant les investissements sur une durée de 20 ans. 
Cela est-il malgré tout compatible avec les engagements européens 
pris en matière de lutte contre le changement climatique? Existe-t-il 
des possibilités légales de réduire cette période de transition? Qu’est-
ce que cette clause implique concrètement durant cette période pour 
les parties décidant de se retirer? 
 
Bien que l’Union européenne souhaite sortir de ce traité, les Etats 
membres conservent la possibilité de contribuer, à titre individuels, à 
la modernisation de ce traité afin de rester partie prenante à celui-ci. 
Quelle est la position et l’engagement officiel de la Belgique en la ma-
tière? Cette décision est-elle à l’ordre du jour de cette législature, ou 
est-elle reportée à la prochaine? 
 

13.01  Samuel Cogolati (Ecolo-

Groen): Als de EU zich uit het 
Energiehandvestverdrag (EHV) 
terugtrekt, wanneer heeft die 
uittreding dan uitwerking? Hoe 
staat het met België? Wat zouden 
de gevolgen voor het Belgische en 
Europese energiebeleid zijn? 
 
Het EHV voorziet in een survival 
clause waardoor investeringen 
voor een periode van 20 jaar 
beschermd worden. Is dat verenig-
baar met de Europese verbintenis 
om de klimaatverandering tegen te 
gaan? Kan die overgangsperiode 
op wettige wijze ingekort worden? 
Wat houdt die clausule tijdens die 
overgangsperiode in voor partijen 
die zich uit het verdrag terug-
trekken? 
 
Individuele lidstaten kunnen partij 
bij het verdrag blijven en bijdragen 
tot de modernisering ervan. Wat is 
het Belgische standpunt daarover? 
Wordt er daarover tijdens deze 
zittingsperiode nog een beslissing 
genomen? 
 

13.02  Malik Ben Achour (PS): Madame la ministre, jeudi 7 mars, il 

nous est parvenu que le Conseil européen avait approuvé une propo-
sition sur le retrait de l'Union européenne du traité sur la Charte de 
l'énergie – un traité qui pour rappel offre une protection aux activités 
liées aux énergies fossiles et fait peser un risque certain sur les poli-
tiques climatiques engagées par les États. 
 
Concrètement, la proposition s'articulerait autour de deux volets: le re-
trait des institutions européennes d'une part, et d'autre part une mo-
dernisation du traité actuel pour les États membres qui souhaiteraient 
se maintenir signataires. Le premier volet aurait fait l'objet d'un accord 
la semaine dernière, tandis que le second aurait été soumis aux États 
sous forme de proposition. 
 
Madame la ministre, mes questions sont les suivantes: 
 
1. Pouvons-nous avoir votre retour sur cet accord? 
 
2. Pouvons-nous obtenir des précisions sur le retrait des institutions 
européennes tel qu'adopté par le Conseil? Dans quelle mesure un re-
trait des institutions – et de l'UE – pourrait-il être distinct d'un retrait de 
ses États membres? Voici un peu plus d'une année, un non-paper de 
la Commission européenne soulignait que si un "retrait de l'UE (...) 

13.02  Malik Ben Achour (PS): De 

Europese Raad heeft de terugtrek-
king van de EU uit het EHV goed-
gekeurd. Er werd een akkoord be-
reikt over het eerste deel, de terug-
trekking van de Europese instellin-
gen; het tweede deel, de moderni-
sering van het verdrag door de sta-
ten die partij willen blijven, wordt 
overgelaten aan de landen in 
kwestie. 
 
Wat vindt u van dit akkoord? Kan 
de terugtrekking van de Europese 
instellingen gescheiden worden 
van de terugtrekking van de lidsta-
ten? De Europese Commissie 
wees er al op dat dit de situatie zou 
bemoeilijken: op welke manier 
werd er met die moeilijkheden re-
kening gehouden? Zal ons land 
zich uit het EHV terugtrekken? 
Voorzien de twee delen van het  
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avec autorisation préalable pour certains États membres de rester par-
tie à un TCE modernisé (...) pourrait faciliter des discussions construc-
tives qui pourraient permettre un compromis au sein du Conseil", cette 
approche ne serait pas optimale dans la mesure où elle impliquerait 
une complexité et une charge administrative particulièrement impor-
tante. Il s'agirait pourtant de l'option retenue. Dans quelle mesure ces 
difficultés ont-elles été prises en compte? 
 
3. Quelles sont les conséquences de cet accord pour la Belgique? Si-
gnifie-t-il que notre pays quittera le TCE? 
 
4. Enfin, pouvez-vous nous indiquer si, et le cas échéant dans quelle 
mesure, les deux volets de l'accord prévoient une neutralisation de la 
clause de survie du TCE – qui pour rappel stipule qu'en cas de retrait 
d'une partie, les dispositions du traité continuent de valoir pour une 
période de 20 ans pour cette même partie? 
 

akkoord in de neutralisering van de 
survival clause van het EHV, 
waarin staat dat de verdragsbepa-
lingen bij de terugtrekking van een 
partij nog 20 jaar geldig blijven voor 
die partij? 
 

13.03  Tinne Van der Straeten, ministre: Monsieur Cogolati, monsieur 

Ben Achour, pour revenir à ce que vous avez dit à propos des impor-
tations de gaz russe, nous sommes effectivement impuissants. Le 
traité sur la Charte de l'énergie (TCE) met également en place de telles 
dépendances.  
 
S'agissant du TCE, la position du Parlement est claire: il faut que 
l'Union européenne sorte de ce traité. Cependant, depuis dix-huit mois, 
soit durant trois présidences avant celle de la Belgique, le dossier était 
bloqué au Conseil de l’Énergie. En fait, il y a trois groupes d’États 
membres: ceux qui ont déjà notifié leur sortie ou qui le feront très pro-
chainement, ceux qui ont annoncé leur intention de sortir après la mo-
dernisation du TCE et ceux qui veulent rester dans un TCE modernisé 
comme, par exemple, Chypre.  
 
Il est tout à fait à l’honneur de la présidence belge d’avoir réussi à dé-
bloquer cette situation figée. Le compromis que la présidence belge a 
proposé est connu dans les corridors sous le nom de feuille de route 
belge ou belgian roadmap. Elle comporte deux volets. D’une part, il y 
a le premier pilier, le retrait du TCE des institutions européennes, soit 
l’Union et EURATOM. D’autre part, une décision du Conseil est en 
cours d’élaboration pour permettre aux États membres de soutenir ou 
de ne pas s’opposer à la modernisation lors de la Conférence du TCE 
à l’automne.  
 
Afin de déclencher la feuille de route belge, la Commission européenne 
a dû publier une proposition de décision du Conseil permettant aux 
États membres de soutenir la modernisation. Pour mémoire, la propo-
sition de décision du Conseil pour le premier pilier (la sortie) est sur la 
table depuis l’année dernière. Le vendredi 1er mars, la Commission a 
publié la décision du Conseil pour le deuxième volet. Cela nous a per-
mis d’approuver le premier volet. Ensuite, le document a été envoyé 
au Parlement européen pour examen et avis conforme. Parallèlement, 
les travaux se poursuivent au sein du groupe de travail du Conseil sur 
le volet 2. 
 
Dans les prochaines semaines, le Parlement européen devra se pro-
noncer sur la décision du Conseil régissant la sortie des institutions 
européennes (Union et EURATOM). Après une approbation en séance 
plénière avant la dissolution du Parlement européen, le premier volet 

13.03 Minister Tinne Van der 

Straeten: Wat de invoer van Rus-
sisch gas betreft, staan we mach-
teloos. Dergelijke afhankelijkheden 
zijn ook aan het EHV te wijten.   
 
Het Europees Parlement wil dat de 
EU uit het verdrag stapt, maar het 
dossier is al meer dan een jaar ge-
blokkeerd op het niveau van de 
Raad Energie. Bepaalde EU-lidsta-
ten hebben al bekendgemaakt dat 
ze uit het verdrag stappen of zullen 
dat binnenkort bekendmaken. Een 
tweede groep van EU-lidstaten 
heeft aangekondigd dat ze van 
plan zijn om zich na de modernise-
ring van het EHV uit het verdrag te-
rug te trekken en een derde groep 
EU-lidstaten, waaronder Cyprus, 
wil deel blijven uitmaken van het 
gemoderniseerde EHV.  
 
Het door het Belgische voorzitter-
schap voorgestelde compromis 
(Belgian roadmap) is tweeledig. 
Enerzijds voorziet het in de terug-
trekking van de Europese instellin-
gen uit het EHV, en met name van 
de Europese Unie en van Euratom. 
Anderzijds omvat het een beslis-
sing van de Raad, die momenteel 
uitgewerkt wordt en waarbij de EU-
lidstaten de mogelijkheid krijgen 
om de modernisering tijdens de 
Conferentie over het EHV van dit 
najaar te steunen. 
 
Het voorstel van besluit van de 
Raad betreffende de eerste pijler 
(de uittreding) ligt sinds 2023 ter 
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pourrait retourner au Conseil où les deux volets seront à nouveau réu-
nis pour un accord final à la fin du mois d’avril. 
 
L’objectif est de notifier la sortie de l’Union européenne du TCE au se-
crétariat du TCE avant la fin de la présidence de l’Union européenne 
par la Belgique. La sortie effective des institutions de l’Union euro-
péenne aura lieu un an après la notification. Comme je l'ai déjà dit la 
semaine passée, je suis confiante sur le fait que les institutions euro-
péennes pourront sortir du TCE avant la dissolution du Parlement eu-
ropéen. 
 
J’en viens aux conséquences, qui faisaient aussi l’objet de vos ques-
tions. La sortie effective des institutions européennes signifie que la 
clause de caducité (sunset clause) de 20 ans commence à courir. Pen-
dant cette période, les institutions européennes resteront liées par la 
clause de protection des investissements pour les investissements 
déjà réalisés. Cependant, tous les nouveaux investissements ne pour-
ront plus bénéficier de cette protection. 
 
On pourrait faire valoir que la protection de 20 ans  pour les investis-
sements déjà réalisés est également incompatible avec la politique cli-
matique européenne. Dans ce contexte, il est important d’établir que 
toutes les options alternatives ont été ou seront épuisées et que le 
meilleur effort possible a été fait. 
 
Permettez-moi de quand même mentionner quelques éléments à cet 
égard. Si cette période de protection était ramenée à 10 ans dans le 
cadre d’un traité modernisé, il n’y aurait aucune certitude quant à la 
date d’entrée en vigueur de ce traité modernisé, en raison des périodes 
de ratification traditionnellement longues dans le cadre du TCE. 
 
En néerlandais, on dit: "Beter één vogel in de hand dan tien in de lucht". 
 
Dans certains pays, dont la Belgique, une application provisoire du 
traité modernisé est inconstitutionnelle et n'est donc pas envisageable. 
Un accord inter se est en cours d'élaboration au niveau européen sup-
primant l'application de la protection des investissements en vertu du 
TCE entre les États membres, de sorte que la législation de l'Union 
européenne puisse à nouveau s'appliquer. Toutefois, ces discussions 
sont actuellement enlisées en raison de l'absence d'unanimité sur l'ap-
plication rétroactive ou non de cet accord intersectoriel. Là encore, il 
convient de trouver un moyen de débloquer la situation. J'ose espérer 
que l'avancée sur la sortie des institutions européennes et l'admission 
à la modernisation pourra donner un nouvel élan aux discussions sur 
l'accord intersectoriel. 
 
En ce qui concerne la question de savoir si les États membres indivi-
duels peuvent rester tout de même membres du TCE, différentes in-
terprétations juridiques existent. Le service juridique de la Commission 
estime que les États membres ne peuvent pas rester membres en cas 
de sortie des institutions européennes. En revanche, le service juri-
dique du Conseil estime que les États membres devraient avoir le pou-
voir souverain de décider de rester membres ou de sortir du traité. 
Qu'importe, ce qui est sûr, c'est qu'il faudra coordonner car il s'agit de 
compétences mixtes nationales et européennes. Une solution à cette 
situation pourrait être trouvée lors de la prochaine phase. En tout cas, 
ces pays qui seront toujours membres devront se concerter avec une 

bespreking voor. Op 1 maart heeft 
de Europese Commissie de beslis-
sing van de Raad met betrekking 
tot het tweede deel gepubliceerd.  
 
Nadat het eerste deel goedgekeurd 
was, werd het document naar het 
Europees Parlement gestuurd. Er 
wordt verder aan deel 2 gewerkt. 
Het Europees Parlement zal zich 
eerlang uitspreken. Na goedkeu-
ring worden de twee delen eind 
april samen voor definitieve goed-
keuring aan de Raad voorgelegd. 
Het doel is om de uittreding van EU 
uit het EHV vóór het einde van het 
Belgisch voorzitterschap te beteke-
nen. De feitelijke uittreding volgt 
dan een jaar na de kennisgeving.  
 
Vanaf die uittreding begint de ver-
valbepaling van 20 jaar (sunset 
clause) te lopen. De Europese in-
stellingen blijven gebonden aan de 
bescherming van de investeringen, 
maar enkel voor de investeringen 
die er al gedaan werden. Als men 
aanvoert dat die periode onvere-
nigbaar is met het Europees kli-
maatbeleid, moet men aantonen 
dat alle alternatieve opties uitgeput 
werden. Als de beschermingsperi-
ode in het kader van een gemoder-
niseerd verdrag tot 10 jaar terugge-
bracht werd, zou de datum van in-
werkingtreding wegens de lange 
ratificatietermijnen onzeker blijven. 
 
In bepaalde landen, waaronder 
België, is een voorlopige toepas-
sing van het geactualiseerde ver-
drag ongrondwettelijk. Op het Eu-
ropese niveau buigt men zich thans 
over een onderlinge overeen-
komst, waarbij de toepassing van 
de bescherming van de investerin-
gen krachtens het EVH tussen de 
EU-lidstaten opgeheven wordt, op-
dat de EU-regelgeving opnieuw 
toegepast kan worden. Op dit mo-
ment zitten de onderhandelingen in 
het slop. Ik hoop dat ze door de 
vooruitgang op het stuk van de te-
rugtrekking van de Europese in-
stellingen en de toelating tot de 
modernisering van dat verdrag een 
nieuw elan zullen krijgen. 
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Commission d'une Union dont ils ne sont plus membres. Je pense vrai-
ment qu'avec cette décision, nous aurons une avancée dans un dos-
sier bloqué depuis dix-huit mois. 
 
En ce qui concerne la Belgique, une percée au niveau européen signi-
fie aussi qu'une décision doit être prise en Belgique sur la manière dont 
nous allons gérer cette situation. Pas moins de douze États membres 
ont annoncé leur sortie du TCE, y compris tous nos pays voisins. Le 
Royaume-Uni a envoyé le même message. Je ne vois donc pas pour-
quoi la Belgique ne pourrait pas rejoindre ces pays. Mais, en Belgique, 
il faut l'unanimité des Régions et du gouvernement fédéral pour procé-
der à une telle notification de sortie du TCE. 
 
Je regrette cette situation qui complique notre position dans d'autres 
dossiers, y compris en ce qui concerne l'abandon progressif du GNL 
russe.  
 

De juridische dienst van de Euro-
pese Commissie is van oordeel dat 
de EU-lidstaten geen partij bij het 
EHV kunnen blijven als de Euro-
pese instellingen zich eruit terug-
trekken. De juridische dienst van 
de Raad is echter van oordeel dat 
de EU-lidstaten wél de keuze heb-
ben. Er zou tijdens de volgende 
fase een oplossing kunnen worden 
gevonden. De landen die nog altijd 
lid zullen zijn, zullen overleg moe-
ten plegen met de Commissie van 
een Unie waarvan ze geen lid meer 
zijn. 
 
Ook in België moet er een beslis-
sing genomen worden. Twaalf EU-
lidstaten hebben aangekondigd dat 
ze zich uit het EHV zullen terug-
trekken, met inbegrip van al onze 
buurlanden. We zouden dat ook 
kunnen doen, op voorwaarde dat 
de gewesten en de federale rege-
ring het daar unaniem mee eens 
zijn.  
 
Ik betreur die situatie, die onze stel-
lingname in andere dossiers be-
moeilijkt. 
 

Le président: Pas de réplique? (Non) 
 
L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

14 Question de Malik Ben Achour à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les plaintes adressées au 

médiateur fédéral de l’énergie" (55041855C) 

14 Vraag van Malik Ben Achour aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De aan de federale 

Ombudsdienst voor Energie gerichte klachten" (55041855C) 
 

14.01  Malik Ben Achour (PS): Madame la ministre, le rapport annuel 

du médiateur fédéral de l'énergie révèle un nombre important de 
plaintes au cours de l'année écoulée. En 2022, une augmentation im-
portante des plaintes avait déjà été constatée: de 9.000 à 18.000 en 
un an. En 2023, il a été observé qu'une bonne partie des plaintes 
– 1.700 – concernait un sujet spécifique: les primes énergie (chauf-
fage, mazout, propane, pellet et forfaits de base). Les raisons évo-
quées sont notamment liées à une certaine complexité des mesures, 
ainsi qu'à la clarté des informations disponibles. Sur base de ces cons-
tats, le service de médiation a exprimé une série de recommandations. 
 
Madame la ministre, mes questions sont les suivantes: Pouvons-nous 
avoir votre retour sur ce rapport? Dans quelle mesure a-t-il été tenu 
compte des recommandations formulées? En outre, il nous est revenu 
qu'un certain nombre de ménages devaient faire face à des factures 
de régularisation de gaz et d'électricité particulièrement importantes, et 
mettaient en cause des problèmes informatiques, d'information et de 

14.01  Malik Ben Achour (PS): In 

2022 is het aantal klachten bij de 
federale Ombudsdienst voor Ener-
gie fors toegenomen. In 2023 had-
den veel klachten betrekking op de 
energiepremies en de vele ondui-
delijkheden die daarover heersten. 
De ombudsdienst heeft een aantal 
aanbevelingen geformuleerd. 
 
Werden die aanbevelingen in het 
verslag van de ombudsdienst op-
genomen? Welke actie hebt u on-
dernomen naar aanleiding van de 
zeer hoge regularisatiefacturen als 
gevolg van IT- en communicatie-
problemen bij de leveranciers, en 
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communication dans le chef des fournisseurs. C'est d'ailleurs ce que 
pointait le médiateur en novembre 2023. En cause également des mo-
difications tarifaires et des retards de facturation. Avez-vous pris con-
naissance de ce rapport? Pouvons-nous avoir votre retour sur les 
suites qui ont été données à ces constats? Des contacts ont-ils été pris 
à ce sujet avec votre collègue en charge de la Protection des consom-
mateurs? 
 

van de tariefwijzigingen en vertra-
gingen bij de facturering? Hebt u 
overleg gepleegd met uw collega, 
belast met Consumentenbescher-
ming? 
 

14.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Ma réponse à vos questions 

est très longue. Il s'agit des plaintes adressées au Médiateur fédéral. 
 

14.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: Mijn antwoord is erg 
lang, omdat het alle klachten omvat 
die er aan de federale Ombuds-
dienst gericht werden. 
 

14.03  Malik Ben Achour (PS): Madame la ministre, je vous propose 

de me l'envoyer afin que nous puissions avancer sur le travail législatif. 
 

 

14.04  Tinne Van der Straeten, ministre: Bien, faisons ainsi. 

 

 

14.05  Malik Ben Achour (PS): Pourriez-vous également m'envoyer 

votre réponse écrite sur le TCE? Merci. 
 

14.05  Malik Ben Achour (PS): 

Kunt u me dat antwoord en ook het 
antwoord met betrekking tot het 
EHV bezorgen? 
 

14.06  Tinne Van der Straeten, ministre: Oui.  

 

14.06 Minister Tinne Van der 

Straeten: Ja. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 
Le développement des questions se termine à 10 h 54. 
De behandeling van de vragen eindigt om 10.54 uur. 
 
  
  

 


